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1 VVD Bas de Wit 23 Bijdragen aan de 

energietransitie

"De samenwerking tussen gemeenten is verbeterd, en daarmee ook de 

afstemming bij energieopwekking." Kunt u deze stelling over de 

verbeterde samenwerking tussen gemeenten staven met onderliggende 

feiten en indrukken? Waaruit blijkt deze verbetering? En hoe 

toekomstbestendig is dat (mede in het licht van toenemende spanning 

om de RES-biedingen te realiseren)? 

De samenwerking tussen gemeenten in de energieregio's Noord-Holland Noord 

en Zuid is duidelijk verbeterd, wat heeft geleid tot een betere afstemming bij 

energieopwekking. Dit zien we bijvoorbeeld terug in de hoge mate van deelname 

en betrokkenheid tijdens (bestuurlijke) overleggen. Deze samenwerking is 

toekomstbestendig door de dynamische aanpak van de RES, de gezamenlijke 

aanpak van infrastructuuruitdagingen en de continue monitoring en bijsturing 

van het proces. Hoewel er uitdagingen blijven bestaan, zoals het realiseren van 

de RES-biedingen en het omgaan met netcongestie, biedt de huidige 

samenwerkingsstructuur een solide basis om deze aan te pakken

Leefomgeving Rosan Kocken 

2 VVD Bas de Wit 24 Klimaat en Energie "Het draagvlak is versterkt via burgerpeilingen en door advies in te 

winnen bij Klimaatverbond Nederland." Hoe hebben de peiling en het 

advies ervoor gezorgd dat het draagvlak onder inwoners en 

ondernemers in Noord-Holland is versterkt? Het inwinnen van advies 

door de provincie en het uitvoeren van een peiling dragen in zichzelf 

nog niet per se bij aan draagvlak. 

Het klopt dat een peiling of advies op zichzelf nog geen draagvlak creëert. In 

Noord-Holland is het draagvlak echter versterkt doordat de resultaten van de 

peilingen én het externe advies worden verwerkt in beleid en communicatie. 1. 

Burgerpeilingen: van input naar actie De peiling onder inwoners liet zien dat: 

93% het bestaan van klimaatverandering erkent; Een ruime meerderheid 

klimaatmaatregelen steunt, mits deze rechtvaardig zijn; Burgers invloed willen 

op beleid, via participatie met transparante communicatie. Door duidelijk te 

laten zien dat zorgen, wensen en voorwaarden van inwoners zijn meegenomen, 

voelen mensen zich gehoord en serieus genomen. Dát is wat het draagvlak 

versterkt – niet de peiling zelf, maar de respons erop. 2. Advies van 

Klimaatverbond Nederland: inhoudelijke onderbouwing en geloofwaardigheid.  

Het advies van Klimaatverbond Nederland heeft geholpen om keuzes in het 

beleid inhoudelijk te onderbouwen en beter te communiceren. Dat zorgt voor 

meer duidelijkheid, geloofwaardigheid en vertrouwen – ook richting 

ondernemers, die belang hechten aan voorspelbaar en onderbouwd beleid.

Leefomgeving Rosan Kocken

3 VVD Bas de Wit 22 Rekening 

Programma 2

In de tabel op pagina 22 is te zien dat ten opzichte van de 

Ontwerpbegroting 2024 de afwijkingen groot zijn met de actuele 

begroting en de jaarrekening 2024 (zo'n EUR 23 mln lager dan begroot; 

waarvan EUR 17 mln in beleidsdoel 2.1). Waar in de begroting wordt 

een toelichting gegeven op deze feiten, de oorzaken daarvan en wat dit 

betekent voor (de manier van begroten in) de komende jaren? In 

paragraaf 5.1.1. kan ik dat niet terugvinden. 

Wijzigingen ten opzichte van de ontwerpbegroting vinden gedurende het jaar 

plaats door middel van begrotingswijzigingen. De toelichtingen en oorzaken 

worden hierin toegelicht. Dit maakt deel uit van de reguliere P&C-cyclus.

Leefomgeving Rosan Kocken

4 JA21 Kelly Uiterwijk 6 Financieel beeld We zien ten opzichte van de ontwerpbegroting lagere lasten van 100 

miljoen en ten opzichte van de actuele begroting 90 miljoen aan lagere 

lasten. Dit wordt deels verklaart door de Pallas-lening, 44 miljoen. Hoe 

wordt het restant verklaart? 

De belangrijkste afwijking tussen (actuele) begroting en realisatie zijn lagere 

lasten € 44 miljoen Pallas (Programma 6 & 7). Het restant van het verschil van 

circa € 46 miljoen wordt voornamelijk verklaard door doorgeschoven 

onderhoudskosten en subsidiekosten en/of lager vastgestelde subsidies 

(voornamelijk in programma's 4 en 5). Ook zijn de capaciteitskosten lager dan 

begroot (€ 8,3 miljoen). 

 

Het resterende deel van de lagere lasten is gespecificeerd in de voordracht. 

Daarnaast zijn alle verklaringen voor afwijkingen in de (baten en) lasten 

gespecificeerd in hoofdstuk 5.1.1 van de jaarrekening.

Bestuur Esther Rommel
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5 JA21 Kelly Uiterwijk 29 Spoedlocaties 

saneren

Wanneer wordt iets aangemerkt als een spoedlocatie saneren? Wat is 

de bevoegdheid van de provincie hierin ten opzichte van de gemeente? 

Is de provincie ook financieel verantwoordelijk? Is dit opgenomen in 

onze risicoparagraaf? 

De Wet bodembescherming (Wbb) stelt dat er sprake is van een spoedlocaties 

indien er sprake is van een bodemverontreinging met onacceptabele risico's 

voor mens of milieu. In een landelijke cirulaire zijn de criteria vastgelegd om te 

bepalen wanneer er in de praktijk sprake is van onacceptabele risico's. Tot 1 

januari 2024 was de provincie bevoegd gezag om te beoordelen of er sprake is 

van spoedeisenheid op een verontreinigde locatie.  Sinds de inwerkingtreding 

van de omgevingswet per 1 januari 2025 zijn de gemeenten bevoegd gezag voor 

het beoordelen van bodemverontreiniging. De provincie blijft verantwoordelijk 

voor locatie die onder de Wbb beoordeeld zijn. De Wbb stelt dat de kosten 

indien mogelijk verhaald moeten worden op de veroorzaker, dan wel de 

eigenaar indien er sprake is van een schuldig eigenaar. Indien de kosten niet 

verhaald kunnen worden, stelt het Rijk budget beschikbaar aan de provincie om 

de locatie te saneren. Derhalve zijn spoedlocaties niet opgenomen in de 

risicoparagraaf.  

Leefomgeving Jeroen Olthof

6 JA21 Kelly Uiterwijk 36 Wonen Is er 13 of 20 miljoen gereserveerd onder 2.1. voor Haarlem Nieuw-

Zuid? 

Aanvankelijk was er 8 miljoen gereserveerd, maar vanwege financiële tekorten is 

besloten om uit het Investeringskader nogmaals 13 miljoen te reserveren. Dit 

omdat Haarlem Nieuw Zuid één van de projecten is waar op korte termijn kan 

worden gestart met het bouwen van woningen. Daarmee komt de provinciale 

bijdrage in totaal uit op 21 miljoen. Er wordt nog aan

aanvullende financiële afspraken gewerkt omdat de Vervoerregio

Amsterdam niet direct kan bijdragen buiten haar werkingsgebied, maar

wel een belang heeft in de uitvoering van het project en veel R-net lijnen

zullen rijden via de hub Haarlem Nieuw Zuid. Zie ook de brief aan PS van 8 

november 2024 (2325768/2332400). 

Ruimte Jeroen Olthof

7 JA21 Kelly Uiterwijk 43 Mobiliteit Wat was de rol en de financiële bijdrage van de provincie aan het ZERA-

evenement?

Het ZERA-evenement is vanuit de gemeente Amsterdam georganiseerd, als RUAS-

partner was de rol van Noord-Holland financiële steun aan het evenement.  Het 

totale budget voor de uitvoering van alle activiteiten binnen RUAS bestaat uit 

een bijdrage van €40.000 door de provincie Noord-Holland, €10.000 door de 

provincie Flevoland en €100.000 door de Vervoerregio Amsterdam (totaal: 

€150.000 waarvan NH dus 27% voor haar rekening neemt). De bijdrage van de 

provincie Noord-Holland is bij het GS-besluit van 12 september 2023 vastgesteld.

Vanuit het RUAS-budget zelf van 2024 is €30.000 bijgedragen aan het 

evenement ZERA. Naar rato gerekend komt deze bijdrage van de provincie 

Noord-Holland uit op een bedrag van €8000.

Ruimte Jeroen Olthof

8 PvdA Tim Wagelaar 118 Bedrijfsvoering - In de jaarstukken wordt gesproken over de krappe arbeidsmarkt. Met 

name in technische functies zoals projectleider en ingenieur speelt deze 

krapte, waardoor de prijzen oplopen voor (tijdelijk) ingehuurd 

personeel, terwijl de vacatures open blijven staan. Hoe heeft het college 

geprobeerd in te spelen op deze krappe arbeidsmarkt, die voorlopig 

aanhoudt? 

- Wat zijn de andere voornaamste belemmeringen geweest bij de 

beleidsuitvoering?

Vanuit de ambtelijke organisatie is een task force B&U opgezet die gericht is op 

de arbeidsmarkt benadering in samenwerking met HRM. Daarnaast lopen er 

diverse wervingsacties en acties gericht op de verbetering van 

capaciteitsbeheersing met als doel beschikbare capaciteit optimaal in te zetten.

Bestuur Arthur van Dijk
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9 GroenLinks Nicole van der 

Waart

23 aanlanding Wind op 

Zee Er wordt gesteld dat onderzoek naar aanlanding Wind op Zee bij Den 

Helder niet langer nodig is. Dat komt niet overeen met het beeld dat we 

in de commissie krijgen, graag een toelichting.

Den Helder is in beeld voor de aanlanding van waterstof. Voor wat betreft het 

aansluiten van een elektriciteitsaanlanding is Den Helder in een eerdere fase in 

beeld geweest. Echter ontbreekt het in Den Helder aan (plannen voor) een 380 

kV-station die wel nodig is voor een aanlanding. Om een dergelijk nieuw station 

te kunnen onderbouwen heeft het Rijk de provincie en Kopgemeenten gevraagd 

te inventariseren welke toename in elektriciteitsvraag er in de omgeving Den 

Helder wordt verwacht. Dit is de inventarisatie waar in de jaarstukken naar 

verwezen wordt.

Mede op basis van deze inventarisatie is de conclusie getrokken dat de huidige 

verwachting niet voldoende basis is om een 380 kV-station te rechtvaardigen. Dit 

hebben we december 2024 medegedeeld aan het ministerie van Klimaat & 

Groene Groei (KGG). Daarmee hebben we ingestemd met het voorstel van KGG 

om de omgeving van Den Helder niet verder te onderzoeken als locatie waar 

elektriciteit vanaf zee aangesloten wordt op het landelijk hoogspanningsnet. 

Voor de volledigheid verwijzen we u ook naar het toentertijd gepubliceerde 

nieuwsbericht: https://www.noord-

holland.nl/Actueel/Archief/2024/December_2024/Geen_groot_hoogspanningsst

ation_en_bovengrondse_elektriciteitsmasten_in_de_buurt_van_Den_Helder

Leefomgeving Rosan Kocken https://www.no
ord-
holland.nl/Actu
eel/Archief/202
4/December_2
024/Geen_groo
t_hoogspannin
gsstation_en_b
ovengrondse_el
ektriciteitsmast
en_in_de_buurt
_van_Den_Held
er

10 GroenLinks Nicole van der 

Waart

23 Warmtenetten Er wordt gesteld dat bedrijven gestimuleerd zijn te verduurzamen. Op 

welke wijze zijn zij gestimuleerd (het gaat dus om warmte)?

Met de volgende aanpakken stimuleren wij bedrijven om te verduurzamen: 1) 

verduurzaming maatschappelijk vastgoed: maatschappelijke organisaties worden 

geadviseerd over voor hen geschikte verduurzamingsmaatregelen. 2) 

Verduurzaming MKB: midden- en kleinbedrijven worden geadviseerd over de 

voor hen geschikte verduurzamingsmaatregelen. 3) Energiebesparingsakkoord: 

Bedrijven met een energiebesparingsplicht worden erop gewezen dat zij deze 

plicht hebben en er worden afspraken met hen gemaakt over wanneer de 

maatregelen worden getroffen. Bij deze trajecten kan het gaan over besparing 

van warmte en elektriciteit, maar ook over opwekken van duurzame warmte en 

elektriciteit.

Leefomgeving Rosan Kocken 

11 GroenLinks Nicole van der 

Waart

24 Energie-

infrastructuur

Er wordt gesteld dat via inzet van de omgevingsdiensten bedrijven zijn 

gestimuleerd energie te besparen. Op welke wijze en wat zijn de 

effecten hiervan? 

De omgevingsdiensten zien onder meer toe op uitvoering wet-en regelgeving 

t.a.v. energiebesparing. Bedrijven die grootverbruiker of zeer grootverbruiker 

van energie zijn, zijn verplicht te investeren in maatregelen die binnen 5 jaar 

terug te verdienen zijn. Zeer grootverbruikers dienen hiervoor een 

onderzoeksrapportage in te leveren en de maatregelen die daarin staan uit te 

voeren (Onderzoeksplicht).  De omgevingsdienst geeft de bedrijven desgevraagd 

ook advies en waar nodig maatwerkadvies, waarbij de kosteneffectiviteit van 

maatregelen wordt meegewogen. Van de 112 bedrijven waar de provincie 

bevoegd gezag voor is, zijn 46 rapportages ingediend, goed voor 4,18 Mton CO2-

besparing   

Leefomgeving Rosan Kocken

12 GroenLinks Nicole van der 

Waart

26 Beleidsindicatoren CO2 emissie wordt als indicator voor luchtverontreiniging genomen, 

wat is hier de reden van? Wordt niet bedoeld dat dit een indicator is 

voor broeikasgassen of voor de klimaatdoelstelling?

Dit is een verplichte BBV-indicator. Dit betreft de emissie van broeikasgassen in 

Noord-Holland. Provincies hanteren voor het toelichten van de maatschappelijke 

effecten in de programma’s en de programmaverantwoording de 

beleidsindicatoren die zijn opgenomen in de regeling beleidsindicatoren 

provincies. De BBV-indicatoren zijn uniforme indicatoren die deze 

vergelijkbaarheid vergroten en moeten worden opgenomen in dit jaarverslag. 

Bestuur Esther Rommel
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13 GroenLinks Peter Korzelius 9 2. In één oogopslag De voorziening voor de lening Pallas-reactor van € 43,9 miljoen is 

vrijgevallen om dat het Rijk de lening financiert. Moet een vrijval van  

een voorziening altijd via de exploitatie lopen? Aangezien dat het zicht 

op het werkelijk rekeningresultaat diffuser maakt.

Ja, dit moet op basis van de verslaggevingsrichtlijnen (BBV). De voorziening is in 

het verleden ten laste van het exploitatie gevormd. Als in één van de volgende 

jaren vervolgens blijkt dat de voorziening niet (geheel) nodig is, moet het restant 

weer terugstromen ten gunste van exploitatie.

Bestuur Esther Rommel

14 GroenLinks Peter Korzelius 35 Programma 3 Ruimte 

en Wonen

Punt 3.2.3. Kan er iets meer toegelicht worden op de verkenning 

mogelijkheden actief grondbeleid? En ook waarom dat niet tot resultaat 

heeft geleid?

Er was geen animo bij gemeenten, bovendien was het beschikbare bedrag 

relatief laag tov investeringen in woningbouw. GS hebben in de kaderbrief 2026 

voorgesteld het gereserveerde bedrag te schrappen.

Ruimte Esther Rommel

15 GroenLinks Peter Korzelius  40 Programma 3 Ruimte 

en Wonen

De tabel over de waterkwaliteit op deze pagina geeft een onthutsend 

beeld over de ecologische kwaliteit van de waterlichamen. Is er al een 

prognose te geven over het halen van de KRW-doelstellingen in 2027 bij 

waterlichamen in de drie waterschappen?

Ja, zie hiervoor de Tussenevaluatie Kaderrichtlijn Water in Noord-Holland. Wij 

hebben u op 28 mei 2025 hierover een brief gestuurd. 

Leefomgeving Rosan Kocken 

16 GroenLinks Peter Korzelius 91 4.1 

Weerstandsvermoge

n en risicobeheersing

Is er aanleiding om de kadernota Risicomanangment en 

Weerstandsvermogen 2022-2025 te herzien aangezien deze gedateerd 

is?

De kadernota Risicomanagement en Weerstandsvermogen zal eind 2025 worden 

geactualiseerd. Afgezien van de signaleringswaarden die bij de Kaderbrief zijn 

voorgesteld zijn de kaders nog van toepassing.

Bestuur Esther Rommel

17 GroenLinks Peter Korzelius 94 4.1 

Weerstandsvermoge

n en risicobheersing

Is het juist dat nu de voorziening Pallsas-reactor is vrijgevallen 

aangezien de lening door het Rijk gefinancieerd wordt kan dan ook 

Lening Pallas als risico komen te vervallen? punt 8 op pagina 94 vinden 

wij op dit punt onhelder.

Nee, dit is niet juist. De financiering voor de nieuwe Pallas-reactor is geregeld. Dit 

was de randvoorwaarde voor vrijval van de voorziening, omdat het risico op niet 

terugontvangen van de verstrekte lening hierdoor verkleind is. Er blijft echter 

gedurende de looptijd van de lening een risico bestaan dat de lening niet of niet 

volledig kan worden terugbetaald. De kans dat dit risico zich voordoet is kleiner 

dan in de situatie waarin nog geen externe financiering was verkregen. 

Voorzichtigheidshalve is dit risico is in de paragraaf Weerstandsvermogen en 

Risicobeheersing ondergebracht.

Bestuur Esther Rommel

18 CDA Simon Dijk 36 3.2 Versnellen en 

programmeren 

woningbouw

4.1 In september 2024 ging de nieuwe bouwambassadeur aan de slag. 

Met als doel de woningbouw aan te jagen en als onafhankelijk adviseur 

doorbraken in project- en gebiedsontwikkelingen te realiseren. Samen 

met overheden, marktpartijen en overige partners.

Vraag: zijn er ondertussen doorbraken tot stand gebracht? En zo ja, 

welke? 

De bouwambassadeur zal in het najaar rapporteren aan GS en de commissie 

Ruimte. U kunt dan ook rechtstreeks vragen aan hem stellen. 

Ruimte Jelle 

Beemsterboer

19 CDA Simon Dijk 42 Programma 4 

Bereikbaarheid

De chauffeurstekorten bij busbedrijven lopen steeds verder op. Dit 

geldt ook voor de chauffeurs die de gladheidsbestrijding doen op 

vrachtwagens. Het wordt steeds moeilijker voor de aannemer om 

mensen te vinden die ’s nachts dit werk willen doen. 

Vraag: 

In de kaderbrief 2026 is te lezen dat er bezuinigd gaat worden op 

gladheidsbestrijding, omdat hier structureel sprake is van 

onderbesteding. Is het chauffeurstekort hier een van de oorzaken van? 

En zijn er door dit tekort situaties geweest waarin de veiligheid in het 

geding kwam?

De reservering die gedaan wordt voor de verwachte uitgaven voor 

gladheidsbestrijding is altijd uitgegaan van een scenario met veel strooiacties. Dit 

hebben wij op basis van historische inzichten bijgesteld. Als er een nieuwe 

aanbesteding gaat plaatsvinden zal de kostprijs voor gladheidsbestrijding naar 

verwachting door toegenomen kosten anders worden. 

Ruimte Jeroen Olthof
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20 CDA Simon Dijk 43 4.1 Realiseren 

perspectief mobiliteit

De provincie paste de ov-vervoerplannen aan om het wegvallen van de 

Beschikbaarheidsvergoeding Openbaar Vervoer en Transitie Vangnet 

Openbaar Vervoer op te kunnen vangen. Er vonden gesprekken plaats 

met de vervoerder over de financiële herijking van de ov-concessies 

Gooi en Vechtstreek en Noord-Holland Noord. Extra uitdaging is de 

schaarste op de arbeidsmarkt (chauffeurs en technisch personeel) en de 

ontwikkelingen bij busfabrikanten.

Vraag:

Zijn er door deze problemen ook diensten uitgevallen? En zo ja, 

hoeveel?

Rituitval komt helaas altijd voor. In onze ov-jaarverslagen publiceren we dit. Het 

laatst gepubliceerde jaarverslag is 2023 zie: https://www.noord-

holland.nl/bestanden/pdf/Jaarverslag%202023%20Openbaar%20Vervoer%20pro

vincie%20Noord-Holland.pdf. Op pagina 8 zijn de rituitvalcijfers van de afgelopen 

jaren te zien. De cijfers over 2024 worden op dit moment nog besproken met 

Connexxion/Transdev. De bedoeling is om na de zomer het ov-jaarverslag 2024 

uit te geven.

Ruimte Jeroen Olthof https://www.no
ord-
holland.nl/best
anden/pdf/Jaar
verslag%20202
3%20Openbaar
%20Vervoer%2
0provincie%20
Noord-
Holland.pdf.

21 CDA Dennis Heijnen 6 Analyse jaarstukken 

op hoofdlijnen

In hoeverre had de vrijval voor voorzieningen van de lening Pallas 

kunnen worden voorzien voor het jaar 2024?

De vrijval van de voorziening hangt samen met de financiering van de reactor 

door het Rijk. In een Kamerbrief van 20 september 2022 heeft de Minister van 

VWS de voorwaarden voor Rijksfinanciering vermeld. De voorwaarde van het 

succesvol doorlopen van de staatssteunprocedure is pas in juli 2024 vervuld. 

Daarmee is de Rijksfinanciering pas definitief geworden. Het overleg met het 

ministerie over de concrete voortgang van het project/traject en met de 

accountant over de feitelijke vrijval van de voorziening als gevolg van de 

gebeurtenissen heeft na het laatste begrotingsproduct 2024 plaatsgevonden.

Bestuur Esther Rommel

22 CDA Dennis Heijnen 77 6.1 Bevorderen van 

een veerkrachtige en 

circulaire economie

onderwerp 2.2 Aangegeven wordt dat enkele ondernemingen 

financiering hebben ontvangen uit de Rom InWest en uit het 

Transitiefonds. Het totaal van investeringen is 13 miljoen. Wat zijn de 

kosten (ambtenaren, proceskosten, bureaukosten) die zijn gemaakt 

voor het verstrekken van deze lening. Wat is de ratio tussen de 

gemaakte interne kosten ten opzichte van de verstrekte financiering?

De ROM InWest heeft meerdere regionale aandeelhouders waaronder provincie 

Noord-Holland die elk kapitaal hebben ingelegd bij oprichting, dat is verdeeld 

over een Transitiefonds en een MKB-fonds. Hiermee doet de ROM investeringen, 

op basis van de investeringsreglementen die ook bij oprichting zijn vastgesteld. 

Dit gebeurt op afstand van de aandeelhouders. Er is geen direct verband te 

leggen tussen de investeringen van de ROM enerzijds en de interne ambtelijke 

kosten (bureau/proceskosten) van de aandeelhouders voor het houden van de 

aandelen anderzijds. Dit geldt dus ook voor de provincie. De kosten die de ROM 

zelf maakt voor investeringen (bijvoorbeeld behandelen aanvragen, investeren 

en beheren van de investeringen) worden gedekt uit het fondsvermogen van het 

MKB-fonds en het Transitiefonds. Uitgangspunt van de ROM InWest is dit zo 

efficiënt en effectief mogelijk te doen, hiervoor bestaat geen vaste ratio.

Bestuur Esther Rommel

23 CDA Dennis Heijnen 94 4.1 

Weerstandsvermoge

n en risicobeheersing

Hoe verhoudt het risico van de lening Pallas  zich tot de reden van de 

vrijval van de voorziening?

De vrijval van de voorziening hangt samen met de financiering van de reactor 

door het Rijk. De financiering voor de nieuwe Pallas-reactor is inmiddels 

geregeld. Dit was de randvoorwaarde voor vrijval van de voorziening, omdat het 

risico op niet terugontvangen van de verstrekte lening hierdoor verkleind is. 

Daarmee vervalt de reden voor de voorziening. Er blijft echter gedurende de 

looptijd van de lening een risico bestaan dat de lening niet of niet volledig kan 

worden terugbetaald. De kans dat dit risico zich voordoet is kleiner dan in de 

situatie waarin nog geen externe financiering was verkregen. 

Voorzichtigheidshalve is dit risico is in de paragraaf Weerstandsvermogen en 

Risicobeheersing ondergebracht.

Bestuur Esther Rommel
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24 CDA Dennis Heijnen 95 4.1 

Weerstandsvermoge

n en risicobeheersing

Waarom wordt ervoor gekozen om de inflatie als strategisch risico aan 

te merken en hier geen bedrag aan te hangen. Er zijn verschillende 

methodes om de gemiddelde inflatie te berekenen. Bijvoorbeeld het 

gemiddelde van de afgelopen 5 jaar, of het gemiddelde van de 

afgelopen x jaar met uitzondering van de pieken (omhoog en omlaag). 

Er is geen bedrag gekoppeld aan inflatie omdat via indexeringen al rekening 

wordt gehouden met inflatie. Het benoemde strategisch risico kan niet worden 

gekwantificeerd doordat de provincie niet goed kan inschatten in hoeverre deze 

indexeringen aansluiten bij de werkelijke inflatie. 

Bestuur Esther Rommel

25 GroenLinks Peter Korzelius 96 4.1 

Weerstandsvermoge

n en risicobheersing. 

Cybersecurity & 

Informatiebeveiliging

Gelet op de afhankelijkheid van de provincie van Amerkaanse 

techbedrijven voor de ICT verdient het geen  aanbeveling te 

onderzoeken of er alternatieven zijn die die afhankelijkheid 

verminderen?

Zowel interprovinciaal als binnen de provincie Noord-Holland onderzoeken we 

op dit moment welke alternatieven er zijn voor de Amerikaanse big tech. Hierbij 

kijken we uiteraard ook naar Europese bedrijven. Een doelstelling is om meer 

baas te worden over eigen data en überhaupt minder afhankelijk te worden van 

ICT-leveranciers.

Bestuur Esther Rommel

26 GroenLinks Peter Korzelius 98 4.1 

Weerstandsvermoge

n en risicobheersing.

Kan toegelicht worden waarom de toevoeging Lening Pallas leidt tot 

een afname van de weerstandscapaciteit terwijl de voorziening 

daarvoor is vrijgevallen?

De opgenomen toelichting vermeld onterecht dat de weerstandscapaciteit is 

afgenomen. Hier had moeten worden vermeld dat het weerstandsvermogen is 

afgenomen. De weerstandscapaciteit is zowel incidenteel als structureel 

toegenomen. 

De vrijval van de voorziening hangt samen met de financiering van de reactor 

door het Rijk. De financiering voor de nieuwe Pallas-reactor is inmiddels 

geregeld. Dit was de randvoorwaarde voor vrijval van de voorziening, omdat het 

risico op niet terugontvangen van de verstrekte lening hierdoor verkleind is. 

Daarmee vervalt de reden voor de voorziening. Er blijft echter gedurende de 

looptijd van de lening een risico bestaan dat de lening niet of niet volledig kan 

worden terugbetaald. De kans dat dit risico zich voordoet is kleiner dan in de 

situatie waarin nog geen externe financiering was verkregen. 

Voorzichtigheidshalve is dit risico is in de paragraaf Weerstandsvermogen en 

Risicobeheersing ondergebracht.

De vrijval van de voorziening resulteert in een hogere weerstandscapaciteit. Het 

opnemen van het risico deelt de beschikbare weerstandscapaciteit door een 

groter risicobedrag. Dit resulteert in een lager weerstandsvermogen.

Bestuur Esther Rommel

27 GroenLinks Peter Korzelius 103 4.1 

Weerstandsvermoge

n en risicobheersing.

Is er momenteel al iets te zeggen over de ontwikkelling van de NSQ in 

2025?

Bij de begroting 2026 zal een nieuwe berekening van de kengetallen voor 2025 

en verder plaatsvinden. Deze berekening hanteert de cijfers van de tweede 

begrotingswijziging 2025 en is op dit moment nog niet beschikbaar. Als de trend 

van de afgelopen jaren zich voortzet, wordt verwacht dat het kengetal lager 

uitkomt dan de begrote 114%. 

Bestuur Esther Rommel

28 GroenLinks Peter Korzelius 137  4.7 Grondbeleid De aankopen voor het NNN wordt op de balans opgenomen tegen de 

verwervingskosten. De aankoop van agrarische gronden voor natuur 

leidt tot een forse waardedaling. Daarvoor is een reserve toekomstige 

afwaardering NNN-gronden. De aanvulling daarvan wordt ten laste 

gebracht van de reserve Groen. Dit leidt er toe dat de reserve Groen 

afneemt en er minder budget is voor het afmaken van het NNN. Is het 

ook mogelijk de aangekochte gronden tegen aanschafwaarde op te 

nemen op de balans en deze in 40 of 50 jaar af te schrijven?

Het is op basis van de verslaggevingsregels niet mogelijk af te schrijven op 

gronden. 

De aangekochte gronden worden op dit moment tegen aanschafwaarde op de 

balans opgenomen en afgewaardeerd naar lagere waarde wanneer deze worden 

omgezet in NNN-gronden. Om deze waardedaling in de toekomst te kunnen 

dekken zijn gelden in de genoemde reserve waarderverandering gereserveerd 

en uit de reserve Groen onttrokken, zodat een beter inzicht bestaat in het 

resterende beschikbare saldo in de reserve Groen.

Bestuur Esther Rommel

29 GroenLinks Peter Korzelius 145 4.8 Provinciale 

heffingen

Is het mogelijk om een overzicht te krijgen (al dan niet vertrouwelijk) 

van de bedrijven die aangeslagen zijn voor de grondwaterheffing ?

Dit is mogelijk binnen de kaders van de Algemene Verordening 
Gegevensbescherming (AVG). Er zal separaat een geanonimiseerde lijst 
worden gedeeld met het aantal betrokken bedrijven, waarbij per bedrijf het 
totaal onttrokken grondwater wordt vermeld, zonder dat bedrijfsnamen 
worden genoemd.

Bestuur Esther Rommel
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30 GroenLinks Peter Korzelius 146 4.8 Provinciale 

heffingen

Er is een voorziening grondwaterheffing mede bedoeld om onvoorziene 

en ontoerekenbare schades te betalen? Over welke schades gaat het 

hier?

De provincie Noord- Holland kent een voorziening grondwaterheffing die is 

ingesteld met als doel onnodige fluctuaties van het heffingstarief tegen te gaan. 

De voorziening is tevens bedoeld om onvoorziene en ontoerekenbare schades te 

betalen zoals:  maatregelen ter voorkoming en bestrijding van nadelige gevolgen 

van grondwateronttrekkingen, noodzakelijke onderzoeken voor het 

grondwaterbeleid, het bijhouden van een register met gegevens over 

grondwateronttrekkingsactiviteiten en vergoeding van schade die het gevolg is 

van een grondwateronttrekkingsactiviteit.

Bestuur Esther Rommel

31 GroenLinks Peter Korzelius 147 4.8 Provinciale 

heffingen

De leges zijn bij lange na niet kostendekkend. Welke mogelijkheden zijn 

er om de kostendekkendheid te vergroten? 

Uit de eerste ervaringen met de Omgevingswet, per 1 januari 2024, blijkt dat de 

kosten per activiteit kunnen verschillen. We willen de kosten voor 

vergunningverlening stap voor stap beter in beeld brengen. Bij de milieu leges 

verwachten we dat er in de komende jaren ruimte is om de tarieven te 

verhogen, zodat deze beter aansluiten op de kosten. Om dit over het algemeen 

goed te kunnen bepalen, hebben we eerst meer data nodig. Die hopen we in 

2025 en 2026 te verzamelen. De data hangt ook af van het aantal 

vergunningsaanvragen dat we ontvangen.

Bestuur Esther Rommel

32 GroenLinks Peter Korzelius 136 4.6 Verbonden 

partijen

De relatie van de provincie met de Pallas-reactor is voor ons een groot 

raadsel. Op deze pagina wordt gemeld dat de Stichting Voorbereiding 

Pallas-reactor geen verbonden partij meer is vanwege een fusie met 

een andere stichting. Gaarne een wat uitgebreidere toelichting ook in 

relatie met de verstrekte lening en het vrijvallen van de voorziening.

De Stichting Voorbereiding Pallas-reactor was een verbonden partij vanwege het 

bestaan van een financieel en een bestuurlijk belang (het recht om bestuurders 

te benoemen). Door de fusie en statutenwijziging per 30 december 2024 is het 

bestuurlijke belang vervallen en is de nieuwe stichting (per 1 mei 2025 omgezet 

in de 100% staatsdeelneming NRG Pallas B.V.) geen verbonden partij meer voor 

de provincie. 

Onze rol als schuldeiser van NRG Pallas B.V. blijft uiteraard bestaan. De vrijval 

van de voorziening hangt samen met de financiering van de reactor door het 

Rijk. De financiering voor de nieuwe Pallas-reactor is inmiddels geregeld. Dit was 

de randvoorwaarde voor vrijval van de voorziening, omdat het risico op niet 

terugontvangen van de verstrekte lening hierdoor verkleind is. Daarmee vervalt 

de reden voor de voorziening. 

Bestuur Esther Rommel

33 GroenLinks Peter Korzelius 139 4.7 Grondbeleid Langs rijkswegen worden de rechten tot vestiging van tankstations 

geveild, hetgeen hoge opbrengsten genereert voor de rijksoverheid. Op 

welke wijze komt de vestiging van tankstations langs provinciale wegen 

tot stand?

Door de provincie wordt enkel de ondergrond verhuurd aan bestaande 

tankstations. Dit is een bestaande situatie sinds halverwege de vorige eeuw. In 

2012 is een nieuw tankstationbeleid opgesteld.  Als er sprake is van vestiging van 

een nieuw tankstation dan wordt dit openbaar aangeboden en wordt een 

erfpachtcontract gesloten.

Bestuur Esther Rommel

34 GroenLinks Peter Korzelius 206 Balans Passiva Eigen-

vermogen - Reserves

De provincie heeft per ultimo 2024 807,2 miljoen aan 

bestemmingsreserves. De mutaties zijn opgenomen in de balans en 

vanaf pagina 208 e.v. staat een toelichting op deze reserves. In 

hoeverre is de hoogte van alle bestemmingsreserves getoetst op hun 

actuele nut en noodzaak?

Jaarlijks wordt van elke reserve in de toelichting op de balans aangegeven of er 

vrije ruimte dan wel tekorten te verwachten zijn, gegeven het restantbedrag per 

31-12.  

De bestemmingsreserves worden daarnaast, confom de nota reserves, 

doorgelicht. De uitkomsten van dit onderzoek worden meegenomen in de 

besluitvorming over de begroting 2026. In paragraaf 4.2 van de Kaderbrief 2026 

is hierop een toelichting opgenomen. Het is het voornemen van het college om 

de resultaten van de doorlichting gelijktijdig met het vaststellen van de 

conceptbegroting vast te stellen en aan PS te verzenden. 

Bestuur Esther Rommel
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35 GroenLinks Peter Korzelius 226 Toelichting 

voorzieningen

In totaal heeft de provincie in totaal 29,5 miljoen aan voorzieningen. 

Ook hier de vraag of deze jaarlijks getoetst worden op de gewenste of 

noodzakelijke hoogte.

Binnen de organisatie worden de voorziening minimaal 4x per jaar bekeken met 

betrekking van voortgang en uitputting. Voor sommige, zoals verlof, is dit vaker 

dan 4 keer.

De laatste toetsing wordt bij de jaarafsluiting en het opstellen van de 

jaarrekening gedaan. Hierbij wordt gekeken of de voorziening nog toereikend is 

of eventueel te hoog is opgenomen. Waar nodig is valt er dan een bedrag of 

gehele voorziening vrij.

Daarnaast worden de voorzieningen en de onderliggende dossier getoetst door 

de accountant bij de jaarrekening. Hierbij wordt ook gekeken naar de 

toekomstige verwachtingen en risico's.

Bestuur Esther Rommel

36 GroenLinks Peter Korzelius 272 6.4  Bestuur en 

directie

Hier staat dat de VVD 9 zetels heeft in PS en 50Plus 1 zetel per ultimo 

2024. Is dit juist omdat de heer H. Stulemeijer begin februari officieel 

2025 is toegetreden tot de fractie van de VVD?

De verdeling van de zetels is juist vermeld. Echter, dit keer is het van belang, 

vanwege de overstap van de heer Stulemeijer per 3-2-2025, dat er een 

peildatum wordt vermeld.  

Bestuur Arthur van Dijk

37 GroenLinks Ruchama Bwefar 29 3.3 Bodemsanering 4e punt: wat zijn de gebruiksadviezen die in afstemming met de GGD en 

het RIVM zijn gegeven? 

Advies voor de eigenaren van de tuintjes is: wissel de consumptie van zelf 

geteelde groenten en fruit af met de consumptie van producten uit de 

supermarkt wanneer zij het risico op een mogelijk verhoogde PFAS inname 

willen beperken

Leefomgeving Jeroen Olthof

38 GroenLinks Ruchama Bwefar 29 3.3 Bodemsanering. 

5e punt

Wat is de locatie met de aangetroffen PFAS verhoging in het 

grondwater?

Het gaat om een locatie in Velsen. De locatie is gelegen in een woonwijk. Vroeger 

was op deze locatie een brandweeroefenplek. (zie ook 51)

Leefomgeving Jeroen Olthof

39 GroenLinks Tessa van Wijnen 95 paragrafen waarom wel stikstof als strategisch risico benoemen en niet 

natuurherstel? Immers ook daarvoor wel taken, maar onvoldoende 

duidelijkheid over financiering?

Stikstof wordt als strategisch risico benoemd omdat de stikstofproblematiek een 

directe impact heeft op de uitvoerbaarheid van het provinciaal beleid, 

waaronder natuurherstel. Bij natuurherstel is er geen sprake meer van 

onzekerheid over de financiering, dit is inmiddels een gegeven waarmee in het 

beleid al rekening moet worden gehouden. 

Bestuur Esther Rommel

40 GroenLinks Tessa van Wijnen 145/169 grondwaterheffing hoeveel % van de opbrengsten van de grondwaterheffing komen te n 

gunste van provinciaal grondwaterbeleid? Hoeveel % van de kosten van 

provinciaal grondwaterbeleid zijn daarmee gedekt? 

De grondwateronttrekkingsheffing is een bestemmingsheffing. De genoemde 

bepalingen in de wet zorgen ervoor dat de opbrengsten uit de 

grondwateronttrekkingsheffing uitsluitend (100%) kunnen worden ingezet voor 

activiteiten die bijdragen aan het beheer en de bescherming van grondwater. Zie 

tevens het antwoord op vraagnr. 30. Voorafgaand het jaar is niet te voorspellen 

wat de  kosten zullen gaan worden. Om deze reden is de voorziening grondwater 

ingesteld. Bij te weinig opbrengsten wordt er onttrokken uit de voorziening, bij 

meer ontvangen opbrengsten wordt er in de voorziening gestort. 

Bestuur Esther Rommel

41 GroenLinks Tessa van Wijnen 147 kostendekkendheid 

leges

Er zijn 0 milieubelastende vergunningen verstrekt. Wat betekent dat 

voor de kosten van VTH taken? 

In 2024 zijn er geen vergunningen verleend voor milieubelastende activiteiten. 

Wel zijn er vanaf het derde kwartaal van 2024 vergunningsaanvragen ingediend. 

De kosten voor de VTH-taken hebben onder andere betrekking op de 

behandeling van vergunningaanvragen. Zodra een aanvraag voor een 

omgevingsvergunning wordt ontvangen, wordt deze in behandeling genomen. 

De behandeling van de vergunningaanvraag brengt kosten met zich mee. De 

kosten worden dus wel al gemaakt door de omgevingsdienst om tot een 

vergunningte komen.

Bestuur Esther Rommel
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42 PvdD Ilona Haas 13 1.1 Faciliteren van 

het provinciaal 

bestuur

Hoe beweegt de organisatie mee met de behoefte van PS om 

wijzigingen door te voeren in het systeem van beleidsontwikkeling, 

waarbij meer ingezet wordt op een volledige cyclus van visie tot en met 

uitvoering en evaluatie?

Zie ook het antwoord op vraag 62. Er zijn momenteel geen plannen om de 

organisatie in zijn geheel hier op mee te laten bewegen, of hierop aan te passen. 

De beleidscyclus is een belangrijk instrument in de organisatie. Kennis hierover, 

de wijze waarop we deze als organisatie toepassen en relevante 

beleidsinstrumenten worden verzameld, uitgedragen (bijvoorbeeld via 

leertrajectjen) en geborgd door de sector Onderzoek en Informatie. Deze kennis 

wordt actief uitgedragen (ondermeer via leertrajecten zoals de Leergang 

Strategisch Beleisadviseur) en toegepast. Er is hiermee meer aandacht ontstaan 

voor monitoring, evauatie en de mogelijkheid tot bijstelling van beleid. 

Bestuur Arthur van Dijk

43 GroenLinks Tessa van Wijnen 147 kostendekkenheid 

leges

Hoe werkt dat met Wadlopen? Er is 1/6 van het verwachtte aantal 

vergunningen gerealiseerd, maar 150% van de verwachtte baten 

gerealiseerd. Moet dat corresponderen? 

Er zijn verschillende soorten activiteiten waarvoor je een wadloopvergunning 

moet aanvragen. Voor deze activiteiten gelden verschillende tarieven. De 

conclusie die je kunt trekken wanneer er meer opbrengsten zijn ontvangen dan 

begroot maar minder vergunningsaanvragen heb ontvangen dan begroot, is dat 

de tarieven van de aangevraagde activiteiten relatief hoog waren.

Bestuur Esther Rommel

44 PvdD Ilona Haas 4 Inleiding Hoe wordt de Brede Basismonitor gebruikt in beleidsevaluaties en 

beleidsontwikkeling? Graag enkele voorbeelden.

De Brede Basismonitor wordt momenteel vooral gebruikt als signalerend 

instrument om brede maatschappelijke trends in Noord-Holland in beeld te 

brengen en kan aanleiding geven om een beleidsevaluatie uit te voeren of nieuw 

beleid te ontwikkelen. De monitor biedt vooral context en 

achtergrondinformatie bij grote beleidsstukken, zoals de Omgevingsvisie 

NH2050, maar de indicatoren zijn meestal niet rechtstreeks te koppelen aan de 

effecten van provinciaal beleid.

Bestuur Esther Rommel

45 PvdD Ilona Haas 20 1.4 Belangen van 

provincie behartigen 

op landelijk en 

Europees niveau

In 1.2: “Daarnaast schreef de provincie, samen met partners, 

visiepapers over onderwerpen als bio-economie en cohesiebeleid. Deze 

papers werden gepresenteerd aan Europese instanties.”

Welke papers waren dit en we ontvangen deze graag of waar zijn deze 

terug te lezen?

In samenwerking met de Nederlandse provincies en de Duitse deelstaat Baden-

Württemberg schreef de provincie het position paper ‘Towards a more circular 

bioeconomy. Taking full advantage of secondary raw material streams’. De link 

naar dit paper is terug te vinden in de laatste kolom.

Over het onderwerp cohesiebeleid schreef de provincie mee aan het visiepaper 

'Cohesiebeleid na 2027. Gezamenlijke visie van de Nederlandse centrale, 

regionale en lokale overheid'. De hyperlink naar dit -door de Nederlandse 

Rijksoverheid, het Interprovinciaal Overleg (IPO) en de Vereniging Nederlandse 

Gemeenten (VNG) ondertekende paper-  is eveneens opgenomen in de laatste 

kolom. 

Bestuur Arthur van Dijk https://www.n

oord-

holland.nl/best

anden/pdf/Join

t HNP position 

paper Baden-

W%C3%BCrtte

mberg 

Bioeconomy 

final sent.pdf

https://www.rij

ksoverheid.nl/d

ocumenten/ra

pporten/2024/

10/04/visiepap

er-

cohesiebeleid-

post-2027
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46 PvdD Ilona Haas 21 1.4 Belangen van 

provincie behartigen 

op landelijk en 

Europees niveau

Circulaire economie: Welke voorbeelden en in welke Noord-Hollandse 

situaties werd of wordt de bio-economie strategie in uitvoering 

gebracht?

Gedeputeerde Rommel is in het Huis van de Nederlandse Provincies 

verantwoordelijk voor het EU dossier Circulaire Economie. Vanuit deze rol is het 

initiatief genomen voor een gezamenlijk HNP position paper om het belang van 

circulaire economie te benadrukken m.b.t. de herziening van de EU Bioeconomy 

Strategy, die naar verwachting eind 2025 door de Europese Commissie wordt 

gepresenteerd. Het position paper (zie link in de laatste kolom) is gezamenlijk 

opgesteld met de deelstaat Baden-Württemberg en roept op tot het beter 

mogelijk maken van hergebruik van grondstoffen uit reststromen (einde-afval 

status beter harmoniseren binnen de EU). Om het position paper kracht bij te 

zetten, en op initiatief van Noord-Holland, is het Bioeconomy Strategy event (zie 

link in de laatste kolom) op 27 maart 2025 in Brussel georganiseerd. Met 10 

innovatieve circulaire bedrijven is met de Europese Commissie gesproken over 

belemmeringen in de huidige Bioeconomy Strategy maar vooral ook 

verbetervoorstellen besproken vanuit het bedrijfsleven, vanuit de praktijk, voor 

de herziening van de EU Bioeconomy Strategy.

Bestuur Arthur van Dijk https://www.nl-

prov.eu/hergeb

ruik-van-

grondstoffen-

uit-afval-

behoeft-

europese-

afstemming-

aldus-

nederlandse-

provincies/

https://www.nl-

prov.eu/samen-

naar-een-

circulaire-

toekomst-de-

rol-van-de-

provincies-in-

de-eu-bio-

economie-

strategie/

47 PvdD Ilona Haas 21 1.4 Belangen van 

provincie behartigen 

op landelijk en 

Europees niveau

Europa en landbouw: NH neemt deel aan de werkgroep Agrifood, 

waarbij een duurzame agrifoodsector wordt nagestreefd: welke 

definitie van duurzaamheid wordt gehanteerd in deze werkgroep?

De werkgroep draagt bij aan Europees landbouwbeleid dat boeren stimuleert 

om bij te dragen aan de provinciale opgaven op natuur, water, bodem en klimaat 

en op milieubeleid met gezondheid als uitgangspunt, via een integrale aanpak 

van bodem, water en lucht.

Bestuur Arthur van Dijk

48 PvdD Angeline Egbers 28 2.2 Bevorderen 

gezonde 

leefomgeving

“2.1 Sturen op VTH” 

Wat zijn de vervolgstappen geweest op de pilot indirecte lozingen om 

na de pilot een verdere invulling te geven aan de VTH taken op indirecte 

lozingen van bedrijfsafvalwater op de riolering.

De pilot heeft een vervolg gekregen in een programmatische aanpak.  Het plan 

van aanpak hiervoor is begin 2025 door betrokken partijen geaccordeerd. 

Leefomgeving Jeroen Olthof

49 PvdD Ilona Haas 29 2.2 Bevorderen 

gezonde 

leefomgeving

“Het onderzoek naar PFAS (poly- en perfluoralkylstoffen) in de 

duintuinen is afgerond.” Wat is de bronverwijzing van rapportage en 

waar is deze te vinden?

PFAS gewasonderzoek Duintuinen

Egmond, SWECO, 15-4-2024. Te vinden op https://www.noord-

holland.nl/Onderwerpen/Water_Bodem/PFAS. 

Leefomgeving Jeroen Olthof https://www.no
ord-
holland.nl/Ond
erwerpen/Wate
r_Bodem/PFAS

50 PvdD Ilona Haas 29 2.2 Bevorderen 

gezonde 

leefomgeving

“Op 1 locatie loopt vervolgonderzoek”. Om welke locatie gaat het? 

Welke maatregelen zijn genomen om risico voor mens en natuur te 

beperken, ook zolang het onderzoek loopt?

Het gaat om een locatie in Velsen. De locatie is gelegen in een woonwijk. Vroeger 

was op deze locatie een brandweeroefenplek. De verontreiniging bevindt zich 

niet aan de oppervlakte. Er is derhalve geen directe blootstelling mogelijk en er is 

geen sprake van risico's voor mens of natuur. Derhalve zijn ook geen 

maatregelen getroffen. Het vervolgonderzoek richt zich op het in beeld brengen 

van mogelijke verspreiding van de verontreiniging. Als blijkt dat deze groter is, 

dan criteria op basis van de Wet bodembescherming hiervoor, kunnen 

maatregelen nodig zijn om de verspreiding te beperken.

Leefomgeving Jeroen Olthof
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51 PvdD Angeline Egbers 27 2.2 Bevorderen 

gezonde 

leefomgeving

1.4 Milieuruimte “In de uitvoeringsagenda NOVEX NZKG is een 

hoofdstuk opgenomen over een gezondere leefomgeving, met daarin 

een lijst van actiepunten op het gebied van milieuruimte en gezonde 

leefomgeving. Hoeveel geld is in 2024 naar deze uitvoeringsagenda 

(naar het aspect gezonde leefomgeving) gegaan en aan welke 

onderdelen (GL1 t/m GL7) is dit besteed?

Er is geen geld vanuit de provincie naar de acties gegaan opgenomen in de 

Uitvoeringsagenda NZKG. Beleidsmatig is de provincie wel bezig met de acties 

GL2, GL4, GL5 en het ontwikkelen van provinciaal beleid op het gebied van 

gezonde leefomgeving. Voor de acties GL6, GL7, GL8 en GL9 geldt dat deze 

volledig gefinancierd worden uit de Europese subsidie van het Rijk, 

gebiedsinvesteringen Netten op Zee. 

Leefomgeving Jeroen Olthof

52 PvdD Angeline Egbers 27 2.2 Bevorderen 

gezonde 

leefomgeving

1.4 Milieuruimte “De provincie speelde een actieve rol (mede dankzij de 

startnotitie Gezonde Leefomgeving) bij het agenderen van het belang 

van een gezonde leefomgeving bij andere overheden.” Zijn hier 

concrete voorbeelden van te geven? En wat waren de concrete 

uitgaven?

Er waren geen concrete uitgaven.  Concrete voorbeelden van agendering van het 

belang is oa. dat de provincie Noord-Holland een ruimtelijke analyse heeft laten 

maken over de gezonde leefomgeving in de regio Noord-Holland Noord. Het 

dient als inbreng voor het opstellen van het Ontwikkelperspectief Noord-Holland 

Noord en daarmee agendeerd  de PNH het belang van gezonde leefomgeving bij 

de 17 gemeenten in Noord-Holland Noord en het Hoogheemraadschap Hollands 

Noorderkwartier (HHNK) die samen met de provincie Noord-Holland werken aan 

de ruimtelijke toekomst van Noord-Holland Noord. Ander voorbeeld is dat GS 

negatief gereageerd hebben naar de gemeente Beverwijk op de 

gebiedsontwikkeling inclusief woningbouw op het Bazaarterrein in Beverwijk

Leefomgeving Jeroen Olthof

53 PvdD Angeline Egbers 27 2.2 Bevorderen 

gezonde 

leefomgeving

1.5 Beleidsontwikkeling gezonde leefomgeving “In juli 2024 stelden PS 

de startnotitie ‘Gezonde Leefomgeving’ vast. Deze startnotitie markeert 

een beginpunt voor verdere beleidsontwikkeling voor een gezonde 

leefomgeving.” Welk bedrag was hiervoor gereserveerd in 2024? Is dit 

bedrag uitgegeven? Waaraan?

We hebben een bedrag van 6.000,- euro uitgegeven. Dit is besteed aan een 

tekstschrijver, om zorg te dragen dat de startnotitie goed leesbaar is. We hebben 

deze kosten gedekt uit het algemeen Milieubudget.

Leefomgeving Jeroen Olthof

54 PvdD Angeline Egbers 29 2.2 Bevorderen 

gezonde 

leefomgeving

2.3 TATA STEEL “Informatievoorziening en participatie zijn belangrijke 

onderwerpen als het gaat om Tata Steel. In 2024 organiseerde de 

omgevingsdienst over de NRD voor het project Heracless-Groen Staal 

twee informatieavonden.” Op welke manier is vormgegeven aan 

participatie (en dus niet alleen informatievoorziening) en is dit ergens 

terug te zien in de uitgaven?

Voor het antwoord op deze vraag verwijzen wij naar het participatieplan van 

Tata Steel dat voor het project Heracless-Groen Staal is opgesteld en in maart 

2023 is gepubliceerd met de start van het project. U bent daar eerder per brief  

over geïnformeerd (kenmerk 1987567/1987583, d.d. 22 maart 2023). Sindsdien 

bent u twee keer geïnformeerd over de voortgang van het participatietraject 

(kenmerk 2069251/2069258, d.d. 19 juli 2023 en kenmerk 2257443/2257448, 

d.d. 18 juni 2024). De manier waarop de participatie is vormgegeven is niet als 

eigenstandige uitgave terug te zien in de jaarstukken 2024.

Leefomgeving Jeroen Olthof https://www.no
ord-
holland.nl/best
anden/pdf/202
30320%20Hera
Cless%20Parti
cipatieplan%20-
%20definitief.p
df

55 PvdD Angeline Egbers 22 Programma 2 

Klimaat en gezonde 

leefomgeving 

Algemeen

De omgang met bestrijdingsmiddelen ontbreekt in de paragraaf voor 

een gezonde leegomgeving, terwijl dit onderwerp wel onderwerp van 

beleid is. Er staat wel iets over onder ‘Natuur en landelijk gebied’ (5.6, 

blz. 71 en 73). Kan over bestrijdingsmiddelen ook iets worden 

opgenomen onder ‘leefomgeving’, desnoods met een verwijzing naar 

‘landelijk gebied’?

Vanuit Gezonde Leefomgeving maakt 'gewasbeschermingsmiddelen' onderdeel 

uit van het dossier Zeer Zorgwekkende Stoffen. Het gebruik van deze middelen 

en de effecten daarvan relateert aan meerdere beleidsopgaven, zoals landbouw, 

Kaderrichtlijn Water, Natura 2000 en ruimtelijke ordening. Op het moment dat 

duidelijk is of en zo ja, welk handelingsperspectief de provincie wil gaan 

benutten kunnen we het onderwerp 'gewasbeschermingsmiddelen' die plek in 

de begroting geven. Naar verwachting is hier eind 2025 duidelijkheid over. 

Leefomgeving Jeroen 

Olthof/Rosan 

Kocken
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56 PvdD Henrice Vonck 23 2.1 Bijdragen aan de 

energietransitie

1. Klimaat en energie: Op welke manier is de Noord-Hollandse 

Klimaataanpak en het reductiedoel onderdeel geworden van de 

provinciale begrotingscylus in 2024?

De Noord-Hollandse Klimaataanpak is sinds 2024 stevig ingebed in de provinciale 

begrotingscyclus via de invoering van de klimaatbegroting. Deze vervangt de 

eerdere klimaatparagraaf en maakt klimaatbeleid tot een integraal onderdeel 

van de sturing, uitvoering en verantwoording van provinciaal beleid. De cyclus 

begint bij de kaderbrief, waarin – mede op basis van de tweejaarlijkse Provinciale 

Klimaat- en Energieverkenning (pKEV) – wordt bepaald welke reductieopgave de 

provincie heeft, en welke bijsturing daarvoor nodig is. De klimaatbegroting 

vertaalt deze opgave vervolgens naar concrete maatregelen, budgetten en 

indicatoren per transitiepad, waaronder mobiliteit, industrie en landbouw. 

Gedurende het jaar geeft het Dashboard Klimaat en Energie inzicht in de stand 

van zaken en voortgang, zodat tijdig kan worden bijgestuurd. Tot slot worden de 

resultaten vastgelegd in de jaarstukken, waarmee Provinciale Staten 

verantwoording wordt afgelegd over de effectiviteit en inzet van middelen. De 

klimaatbegroting is opgezet als groeimodel: elk jaar wordt deze verder verdiept, 

verbreed en aangepast aan nieuwe inzichten en ontwikkelingen, zodat de 

provincie gericht blijft sturen op het behalen van haar klimaatdoelen.

Leefomgeving Rosan Kocken

57 PvdD Henrice Vonck 23 2.1 Bijdragen aan de 

energietransitie

1.a Aanlanding wind op zee: ‘De energiebehoefte op land werd in kaart 

gebracht.’ Wat is het resultaat van deze inventarisatie per gebied, en 

welke gebieden zijn dat? Waarop is deze behoefte gebaseerd, en is er 

Europees of landelijk beleid op een mogelijk verdelingsvraagstuk bij 

schaarste: wie gaat voor wie?

Dit betreft de verwachte groei naar de elektriciteitsvraag in de regio Den Helder. 

Het doel van deze inventarisatie was om te kijken of er een onderbouwing te 

vinden is voor een 380 kV-station in de omgeving van Den Helder, welke op zijn 

beurt nodig is voor een eventuele aanlanding van elektriciteit vanaf zee. Het 

resultaat is dat dit niet het geval is. Zie ook het anwoord op vraag 9.

De inventarisatie is gebaseerd op de verwachte autonome groei van de 

elektriciteitsvraag aangevuld met de gewenste ontwikkelingen in de economie 

door gemeente en provincie in dit gebied.

Leefomgeving Rosan Kocken 

58 PvdD Henrice Vonck 23 2.1 Bijdragen aan de 

energietransitie

1.b warmte: ‘Bedrijven zijn gestimuleerd om energiemaatregelen te 

nemen die tot verdere verduurzaming leidden.’ Welke verduurzaming is 

hiermee bereikt bij welke bedrijven? Hoeveel energie is hiermee 

bespaard?

Met drie aanpakken worden bedrijven gestimulleerd energiemaatregelen te 

treffen (zie ook antwoord op vraag 10). Wij hebben geen volledig overzicht van 

het aantal bedrijven dat heeft verduurzaamd, welke maatregelen zij hebben 

getroffen en welke besparing daarmee is bereikt. Wij monitoren wel de trend 

van verduurzaming van bedrijven met de provinciale klimaat 

enenergieverkenning (pKEF) en met het dashboard klimaat en energie: 

https://energietransitie-nh.incijfers.nl/dashboard/klimaat-en-energie/industrie-

en-bedrijven .

Leefomgeving Rosan Kocken https://energiet
ransitie-
nh.incijfers.nl/
dashboard/kli
maat-en-
energie/industr
ie-en-bedrijven
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59 PvdD Henrice Vonck 24 2.1 Bijdragen aan de 

energietransitie

2. Energie-infrastructuur:  Welke en hoeveel energiebesparing is  

bereikt door de inzet op energiebesparing via de omgevingsdiensten, en 

bij welke bedrijven? Is deze besparing al opgenomen in de laatste 

evaluatie van het EBA?

De vier omgevingsdiensten zien toe op de Informatiie, Energiebesparings- 

((middel)grootverbruikers) en Onderzoeksplicht (zeer grootverbruikers).  Van de 

bedrijven waarvan bekend is dat ze vallen onder de Energiebesparingsplicht  en 

die gecontroleerd zijn, voldoet 69% aan de plicht. Dat is meer dan landelijk 

gemiddeld. Deze bedrijven hebben de verplichte maatregelen genomen van de 

Erkende Maatregelen Lijst (de EML). Hoeveel energie daarmee bespaard is, is 

nog niet bekend (en ook niet in de evaluatie van het EBA beschreven), maar 

landelijk is de OmgevingsdienstNL bezig om per erkende maatregel een 

inschatting te maken van de energiebesparing die het nemen van zo'n maatregel 

oplevert. Mogelijk kunnen we bij einde akkoord in 2026 hier meer over zeggen. 

Ook krijgen de omgevingsdiensten (wegens een wijiging van de Energiewet in 

2024) einde 2025  (naar verwachting) goed inzicht in het energieverbruik er 

bedrijf. Vanaf dat moment kan dan ook gezien worden of een bedrijf energie 

bespaart , maar als een bedrijf voldoet een de energiebesparingsplichten kan het 

toch zijn dat deze meer is gaan of gaat verbruiken door bijvoorbeeld uitbreiding 

van activiteiten.   

Leefomgeving Rosan Kocken 

60 PvdD Henrice Vonck 24 2.1 Bijdragen aan de 

energietransitie

1.2 Warmte: ‘Via het Energiebesparingsakkoord kregen bedrijven een 

stimulans om energiemaatregelen te treffen.’ Waaruit bestond die 

stimulans?

De provincie heeft gemeenten extra armslag geboden door een subsidieregeling 

Energiebesparend toezicht bedrijven (SEB) voor hen open te stellen. Gemeenten 

hebben deze subsidie aangevraagd voor enerzijds extra inzet door hun 

omgevingsdienst op gebied van toezicht en handhaving en anderzijds (meestal) 

door henzelf op gebied van stimulering  als het aanbieden van energiescans aan 

bedrijven.  Gemeenten hebben voor de vereiste cofinanciering van 50% voor de 

uitvoering van hun plan gezorgd.

Leefomgeving Rosan Kocken 

61 PvdD Henrice Vonck 24 2.1 Bijdragen aan de 

energietransitie

2.1 Energie-infrastructuur: ‘Er werden subsidies verstrekt voor 

ruimtelijke procedures en energiehubs.’ In welke fase bevinden de 

gesubsidieerde energiehubs zich?

Energiehubs bevinden zich over het algemeen in de begin fase van ontwikkeling. 

Een aantal al langer lopende initiatieven op bedrijven terreinen zijn verder 

ontwikkeld en sluiten met hun ontwikkeling goed aan bij de inrichting van een 

energiehub.

Leefomgeving Rosan Kocken

62 PvdD Ilona Haas 113 4.4 Bedrijfsvoering Professionalisering organisatie: Uitdrukkelijk vanuit PS komt in 2024 de 

vraag om de organisatie beter in te richten op het doorlopen van de 

volledige beleidscyclus. Op welke wijze wordt de organisatie hierin 

getraind en ingericht?

Zie ook antwoord op vraag 42.

Er zijn momenteel geen plannen om de organisatie in zijn geheel hier op mee te 

laten bewegen, of  hierop aan te passen. De beleidscyclus is een belangrijk 

instrument in de organisatie. Kennis hierover, de wijze waarop we deze als 

organisatie toepassen en relevante beleidsinstrumenten worden verzameld, 

uitgedragen (bijvoorbeeld via leertrajectjen) en geborgd door de sector 

Onderzoek en Informatie. Deze kennis wordt actief uitgedragen (ondermeer via 

leertrajecten zoals de Leergang Strategisch Beleisadviseur) en toegepast. Er is 

hiermee meer aandacht ontstaan voor monitoring, evauatie en de mogelijkheid 

tot bijstelling van beleid. 

Bestuur Arthur van Dijk
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63 Volt Beppie van den 

Bogaerde 

154 Programma 2 

Klimaat en gezonde 

leefomgeving

Onder 2.1 Bijdragen aan de energietransitie staat: 

“De verwachting was dat de provincie de SPUK middelen voor 

naderingsdetectie (rode waarschuwing lampen op de windmolens) in 

2024 zou ontvangen, maar door vertraging in de aanvraag van deze 

SPUK ontvangt de provincie deze middelen pas in 2025 (€ 300.000). Het 

andere verschil (€ 300.000) wordt verklaard doordat de 

capaciteitsbaten op een andere boekingscombinatie worden 

verantwoord. De lasten worden wel verantwoord op deze 

boekingscombinatie.”

Dit zou dus moeten staan onder Bedrijfsvoering (blz. 179) – blijkbaar, 

maar ik kon het daar niet vinden. Kunt u aangeven op welke blz. of 

onder welke kop deze informatie staat?

In de paragraaf Bedrijfsvoering (vanaf pagina 113) worden de kosten van de 

Bedrijfsvoering benoemd, alleen zijn deze op totaalniveau en als zodanig worden 

de kosten niet gesplitst naar een lager niveau, vandaar dat het niet 1 op 1 terug 

te vinden is.

Leefomgeving Rosan Kocken

64 Volt Beppie van den 

Bogaerde

83 Beleidsdoel 6.3 

Bijdragen aan 

verbeteren van de 

kwaliteit cultuur en 

voorzieningen

Op blz. 83 van de Jaarstukken bij 6.3 ‘Wat heeft het gekost’ staat bij 

Lasten onder Ontwerpbegroting 2024 een bedrag van 7.474 milj. Onder 

Actuele begroting 2024 staat een bedrag van 17.304 milj. Dit bedrag 

staat ook in de dec’24 LBW, maar stond niet in de sept’ 24 BW.  Wij 

kunnen echter nergens vinden waar dit verschil van plm. 10 milj 

verklaard wordt. Graag een verwijzing of een verklaring.

Van het Rijk hebben we  10 miljoen ontvangen tbv de restauratie Artis Aquarium.  

Vervolgens is dit in 2024 op de begroting gezet.

Leefomgeving Jeroen Olthof

65 Volt Julia Schneemann 75 programma 6 Tabel ‘Rekening Programma - Wat heeft het gekost’ voor programma 6: 

Waarom zijn de Onttrekking reserves hoger dan de Lasten bij de 

Jaarrekening 2024?

Voor de lening aan Pallas was een voorziening getroffen. Deze is in 2024 

vrijgevallen. Vandaar ook het grote verschil tussen de actuele begroting 2024 en 

de jaarrekening 2024. Daarom ontstaat ook het beeld dat de onttrekking hoger is 

dan de lasten bij de jaarrekening 2024. Zie ook pagina 170 van de Jaarstukken 

2024.

Bestuur Esther Rommel

66 PvdD Ilona Haas 56 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Agroforestry: Hoe worden de resultaten van het onderzoek door 

studenten verder gebracht? Wat heeft GS nodig hierbij?

Het studentenonderzoek laat goed zien dat er heel veel vormen van agroforestry 

zijn en dat het vooral helpt als agrariërs hierin van elkaar kunnen leren. Dit wordt 

verder opgepakt in het EIP project living lab van de Natuur- en Milieufederatie. 

Landelijk gebied Rosan Kocken

67 PvdD Ilona Haas 57 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Natuur: Eilandspolder ontwikkeling ligt sinds wegvallen procesmanager 

stil. Is dit proces inmiddels hervat? Hoe kan het dat een dergelijk proces 

op de beschikbaarheid van een individu hangt? Waarom is deze niet 

direct vervangen?

Het gebiedsproces Eilandspolder lag stil door enerzijds onvoldoende 

energie/draagvlak voor een gebiedsproces vanuit het gebied en anderzijds 

onvoldoende zicht op financiën. Niet vanwege ontbreken procesmanager.

Landelijk gebied Rosan Kocken

68 PvdA Amar Karar 36 Ruimte en Wonen Waarom zijn er nog geen concrete projectvoorstellen opgesteld met 

betrekking tot actief grondbeleid?

Er is geen animo bij gemeenten. GS stellen bij de Kaderbrief 2026 voor dit 

budget te schrappen.

ruimte Esther Rommel
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69 Volt Julia Schneemann 76 beleidsdoel 6.1 

Bevorderen van een 

veerkrachtige en 

circulaire economie

Wat hebben we gedaan 1.2: Is de subsidieverdeling logisch, als er voor 

de uitvoeringsregeling ‘Toekomstbestendige Bedrijventerreinen’ van €1 

miljoen slechts 1 aanvraag was, terwijl er voor de uitvoeringsregeling 

‘Ondersteuning Toekomstbestendige Werklocaties’ van €600.000 23 

aanvragen waren? 

“...” Wat was het gemiddelde subsidiebedrag in die 23 aanvragen voor 

de uitvoeringsregeling ‘Toekomstbestendige Bedrijventerreinen’ en wat 

was het bedrag van de aanvraag voor Toekomstbestendige 

Bedrijventerreinen? 

“...” Hoeveel van de 23 aanvragen bij de uitvoeringsregeling 

‘Toekomstbestendige Bedrijventerreinen’ zijn gehonoreerd? 

De regeling Ondersteuning Toekomstbestendige Werklocaties (OTW)  is bedoeld voor 

procesondersteuning en onderzoek. De regeling Toekomstbestendige Bedrijventerreinen 

(TOBED) is bedoeld voor fysieke maatregelen, zoals de verbetering van de ruimtelijke 

kwaliteit van een bedrijventerreinen. Ook kunnen gemeenten via deze regeling een 

duurzaamheidsfonds aanvragen, waarmee ze een eigen regeling kunnen maken voor 

verduurzamingsmaatregelen voor bedrijfspanden. Bedragen voor procesondersteuning 

en onderzoek liggen lager dan fysieke maatregelen. Daarom is het maximum 

subsidiebedrag voor de OTW 25.000 euro. Bij de regeling Toekomstbestendige 

Bedrijventerreinen ligt dit bedrag veel hoger, namelijk op 300.000 euro en 50.000 euro 

voor een duurzaamheidsfonds. Kortgezegd kunnen er met de OTW-regeling dus met een 

kleiner bedrag veel meer aanvragen gehonoreerd worden, omdat het gaat om 

activiteiten (proces & onderzoek)  waarvan de bedragen veel lager liggen dan de 

activiteiten die gesubsidieerd worden met de TOBED-regeling (fysieke maatregelen). In 

2024 zijn er 23 aanvragen voor de OTW (onderdeel bedrijventerreinen) verleend. Dit ging 

om een gemiddeld bedrag van 20.000 euro per aanvraag.  Voor de TOBED zijn er 7 

aanvragen ontvangen, waarvan er één is ingetrokken. Van deze 6 aanvragen waren er 5 

aanvragen voor een duurzaamheidsfonds (a 50.000 euro per fonds). Het achterblijven van 

het aantal aanvragen voor de TOBED had verschillende redenen. Zo was er bij gemeenten 

een gebrek aan capaciteit en was er slechts een periode van 6 weken waarin een 

aanvraag kon worden ingediend. Ook waren er een aantal 'vaste aanvragers' die vorig jaar 

de keus hebben gemaakt geen aanvraag in te dienen, omdat ze op dat moment al te veel 

andere lopende projecten in de pijpleiding hadden zitten. De TOBED-regeling staat in 

2025 voor een veel langere periode open. Op dit moment zijn er al 7 aanvragen 

ontvangen voor een totaalbedrag van circa 600.000 euro.

Bestuur Esther Rommel

70 PvdD Ilona Haas 57 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Stikstof: “maatwerkoplossingen” op Texel worden gezocht ten behoeve 

van legalisatie. Valt onder een maatwerkoplossing ook het voorkomen 

dat stikstof neerslaat?

Om eventuele vergunningen te borgen zal er ook ingezet worden op het 

verlagen van de stikstofdeken. Het is niet het primaire doel van deze pilot maar 

wel een belangrijke randvoorwaarde. Via het landbouwspoor vanuit het bredere 

programma stikstof werken we ook aan het verlagen van de emissies. Specifiek 

voor Texel zetten we ook in op een pilot met stikstofkrakers die zowel leiden tot 

een verlaging van de stalemissie als de veldemissie. 

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

71 Volt Julia Schneemann 85 programma 7 Waarom valt de materiële overhead (Budgettabel 7.2.1) zo veel lager 

uit dan begroot? 

Alle verklaringen voor afwijkingen in de baten en lasten zijn gespecificeerd in 

hoofdstuk 5.1.1 van de jaarrekening. Zie pagina 176 en 177.

Bestuur Arthur van 

Dijk/Esther 

Rommel

72 PvdD Ilona Haas 57 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Stikstofaanpak: met hoeveel mol stikstof/ha/jr is de stikstofdepositie in 

de Noord-Hollandse N2000-gebieden afgenomen?

Volgens gegevens van het RIVM is de gemiddelde depositie in de Noord-

Hollandse Natura 2000-gebieden ongeveer 350 mol/ha/jr lager in 2022 ten 

opzichte van 2005.

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer
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73 PvdA Amar Karar 39 Ruimte en Wonen Wanneer kunnen we de resultaten verwachten van de studie over 

extreme weersituaties? Kan er daarnaast ingegaan worden op de 

studieopzet. Wordt er ingegaan op zowel preventieve maatregelen als 

acties gedurende een noodsituatie?  

De uiteindelijke resultaten met de voorgestelde maatregelen verwachten we in 

2027. 

In 2024 en 2025 hebben we scenario’s uitgewerkt met de Limburgbui uit 2021 

als basis en via modelberekeningen maken we zogenaamde “”waterbeelden” 

(hoe diep kan het worden en hoe lang blijft het water staan in gebieden voordat 

het weer droog is). 

In 2025 -2026 bepalen we op basis van deze waterbeelden de gevolgen in de 

vorm van mogelijke schade, slachtoffers en eventueel maatschappelijke 

ontwrichting, omdat er domino effecten kunnen plaatsvinden (als bv door uitval 

van energie, gemalen, Schiphol en/of ziekenhuizen niet meer functioneren en 

het een bovenregionaal of zelfs een nationaal probleem wordt). Dit doen we 

onder andere samen met Vitale en Kwetsbare sectoren zoals de telecom, 

energiesector en veiligheidsregio’s. 

In 2026-2027 beoordelen we met behulp van zogenaamde risicodialogen de 

uiteindelijk impact (hoe erg vinden we de gevolgen) en welke noodzakelijke 

maatregelen we moeten treffen. Dit moet landen in een gezamenlijk 

uitvoeringsprogramma Bovenregionaal Wateroverlast ARK-NZK, nu gepland in 

2027. Hier gaat het om zowel preventieve maatregelen, zoals inzet extra 

gemalen, verhogen van kades of aanwijzen van waterbergingsgebieden als 

noodmaatregelen waarop we ons moeten voorbereiden.

Leefomgeving Rosan Kocken

74 PvdD Ilona Haas 58 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Bossenstrategie: Er zijn voorstellen om grasland binnen NNN om te 

zetten in bos. In hoeverre wordt gekeken of ook buiten NNN hiertoe 

mogelijkheden zijn om extra natuur te realiseren als bufferzone van 

beschermde natuur?

Om welke gebieden gaat de genoemde 90 ha?

Op dit moment wordt er niet gericht gestuurd op bos als bufferzone rond 

beschermde natuur. Mocht het in een gebiedsproces als goede optie naar voren 

komen, dan wordt dat natuurlijk wel meegenomen. De genoemde 90 ha is 

voornamelijk op gronden van Staatsbosbeheer. In 2024 is in de Weelen 7,68 ha 

nieuw bos aangeplant en voor 8,79 ha spontaan bos toegevoegd. 

Landelijk gebied Rosan Kocken

75 Volt Julia Schneemann 94 hoofdstuk 4.1 

Weerstandsvermoge

n en risicobeheersing 

 Lening Pallas: Op pagina 6 wordt geschreven dat het voordelig uitvallen 

(onder meer) “te verklaren [is] door de vrijval van de voorziening lening 

Pallas van € 44 miljoen.” Tegelijkertijd staat er bij de risicoanalyse op 

pagina 94 dat het openstaande schuldbedrag €43.984.173,- is. Is dit 

risico nog actueel, met de vrijval van de voorziening lening? Zo ja, 

waarom?

Dit risico is actueel. De financiering voor de nieuwe Pallas-reactor is inmiddels 

geregeld. Dit was de randvoorwaarde voor vrijval van de voorziening, omdat het 

risico op niet terugontvangen van de verstrekte lening hierdoor verkleind is. 

Daarmee vervalt de reden voor de voorziening. Er blijft echter gedurende de 

looptijd van de lening een risico bestaan dat de lening niet of niet volledig kan 

worden terugbetaald. De kans dat dit risico zich voordoet is kleiner dan in de 

situatie waarin nog geen externe financiering was verkregen. 

Voorzichtigheidshalve is dit risico is in de paragraaf Weerstandsvermogen en 

Risicobeheersing ondergebracht.

Bestuur Esther Rommel

76 Volt Julia Schneemann 96 Hoofdstuk 4.1 

Weerstandsvermoge

n en risicobeheersing

Komt de hoge rekening 2024 voor de risico-inventarisatie door de Pallas-

lening? Zo ja, vervalt die dan niet? Als de hoge rekening door Pallas 

komt en dat risico niet vervalt, waarom is dit niet begroot voor 2025?

Nee, risico's die zijn opgenomen in de paragraaf Weerstandsvermogen en 

Risicobeheersing hebben geen effect op de hoogte van de jaarrekening. 

Het hoge rekeningenresultaat is (deels) ontstaan omdat het Rijk zekerheden 

heeft gesteld voor de financiering van de Pallas-reactor, waardoor de 

voorziening kon vrijvallen. Dit had een positief effect op het 

jaarrekeningsresultaat. Het onderliggende risico bestaat nog wel, maar is 

afgenomen en daarom opgenomen in de paragraaf Risicomanagement en 

Weerstandsvermogen.  

Bestuur Esther Rommel
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77 PvdD Ilona Haas 58 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Bossenstrategie: “Combineren van bos met andere ontwikkelingen, 

zoals woningbouw, blijft onder de aandacht.”  Tot welk resultaat heeft 

‘deze aandacht’ tot nu toe geleid?

Het leidt nu vooral tot koppeling met de Subsidieregeling Boscompensatie. 

Substantieel groen aanleggen bij woningbouw is zonder deze subsidie vaak 

onmogelijk als gevolg van de wens betaalbare woningen te realiseren. Deze 

projecten dragen bij aan de compensatie voor gekapte bomen voor 

natuurdoelen. 

Landelijk gebied Rosan Kocken

78 PvdD Ilona Haas 58 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Bossenstrategie/Agroforestry: Op welke manier heeft de provincie de 

ontwikkeling van agroforestry-initiatieven gesteund in 2024?

In 2024 is dit vanuit de provincie vooral gesteund vanuit de Voedselvisie, onder 

ander via de PPS agroforestry. Provincie Noord-Holland is sinds 2022 één van de 

deelnemende partijen aan het onderzoeks- en samenwerkingsprogramma voor 

verdienmodellen in de agroforestry. Daarnaast zijn er proefpercelen agroforestry 

op provinciale grond op basis van experimenteerruimte in onze pacht ingericht 

in de Haarlemmermeer. 

Landelijk gebied Rosan 

Kocken/Jelle 

Beemsterboer

79 Volt Julia Schneemann 107 hoofdstuk 4.2 

Onderhoud 

kapitaalgoederen

Wat verklaart de grote onderbesteding op het beheer en onderhoud 

meerjarig gepland (wegen)? Is dat niet juist relatief goed te begroten, 

aangezien het provinciale aanbestedingen zijn en niet bijvoorbeeld 

subsidies?

Zie voor de verklaring voor de onderbesteding op groot (ook wel variabel 

genoemd) onderhoud wegen blz. 163 van de Jaarrekening.

Zie voor de verklaring voor de onderbesteding op variabel onderhoud vaarwegen 

blz. 164 van de Jaarrekening.

Ruimte Jeroen Olthof

80 PvdD Ilona Haas 58 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Faunabeheer/Loosdrechtse plassen: “In 2024 heeft de provincie Noord-

Holland werkzaamheden uitgevoerd in het kader van ganzenbeheer in 

het gebied”. Waaruit bestonden deze werkzaamheden en met welk 

doel en wat was het effect?

Er zijn nieuwe ganzenrasters geplaatst en ganzenrasters beheerd in het belang 

van habitatherstel, aangroei van riet en oeverbescherming voor moerasvogels. 

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

81 Volt Julia Schneemann 3 Programma 7 

Overzicht Algemene 

middelen en 

organisatie, 

capaciteitskosten

Er wordt geschreven over arbeidsmarkt-tekorten. Hoe zorgt de 

provincie ervoor een aantrekkelijke werkgever te zijn? Kan er een 

inschatting worden gegeven welk deel personeelskosten worden 

gemaakt door vaste werknemers, en hoe veel door externe inhuur? 

a. werkgeverschap: Dit doet de provincie door middel van ondermeer 

arbeidsvoorwaarden (bijvoorbeeld via de CAO), traineeships (om jongere 

medewerkers te binden), inzet op duurzame inzetbaarheid van medewerkers, en 

een programma Vinden & Binden wat zich zowel richt op het binnenhalen van 

personeel als het behouden ervan.

b. personeelskosten: De kosten van (vaste en tijdelijke) eigen medewerkers en 

externe inhuur zijn vermeld op pagina 118 van de jaarrekening. De loonkosten 

van eigen medewerkers bedragen 126,1 miljoen en de kosten van ingehuurde 

medewerkers bedragen 24 miljoen.

Bestuur Arthur van 

Dijk/Esther 

Rommel

82 PvdD Ilona Haas 58 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Veenweidestrategie: Vereniging Agrarisch Natuur- en 

Landschapsbeheer Water, Land & Dijken beheerde het loket. Welke 

kosten werden hiervoor in rekening gebracht en uit welke middelen 

werden deze vergoed? Wat was hun opdracht?

Aan ANV Water, Land en Dijken (WLD) is een subsidie verstrekt van € 1.295.000 

in het kader van het project 'Loket Veenweideboeren Noord-Holland' om 

maatregelen te nemen bij agrariërs in het Noord-Hollandse veenweidegebied. 

Het ging hierbij in alle gevallen om activiteiten en diensten met betrekking tot 

(het realiseren van) Niet Productieve Investeringen met als doel de CO2 uitstoot 

in het veenweidegebied van Noord-Holland te reduceren.

Het overgrote deel van het budget is naar de daadwerkelijke uitvoering van deze 

maatregelen gegaan. Daarnaast was een klein deel van het budget (ongeveer € 

79.000) bedoeld voor  ANV WLD zelf om activiteiten uit te voeren.

De kosten zijn t.l.v. ‘SPUK L10 Regeling specifieke uitkering Impuls Veenweiden’ 

gebracht. Dit betreft een eenmalige Rijksbijdrage (zie hyperlink in de laatste 

kolom).

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer/ 

Rosan Kocken

wetten.nl - 

Regeling - 

Regeling 

specifieke 

uitkering 

Impuls 

Veenweiden - 

BWBR0044220

83 Volt Julia Schneemann 168 Programma 5 Natuur 

en landelijk gebied

Tegemoetkoming Faunaschade. Kan er al een gedetailleerde uitsplitsing 

worden gegeven van de schade? Dus het aantal aanvragen/per dier/per 

gewas/waarde van de aanvraag?

Bij12 publiceert de cijfers over de schade per provincie en diersoort elk jaar op: 

https://www.bij12.nl/onderwerp/faunaschade/schadecijfers/

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

https://www.bij
12.nl/onderwer
p/faunaschade
/schadecijfers/
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84 Volt Bart Bonekamp 37 Beleidsdoel 3.2 

Versnellen en 

programmeren 

woningbouw

 Saldo van baten en lasten in 3.2 versnellen en programmeren 

woningbouw wijkt nog 2.5M af van geactualiseerde begroting, zowel 

door hogere baten en lagere lasten. Waar zit dit met name in?

Dit zit hem in de lastige voorspelbaarheid van de uitgaven voor OV-

knooppunten. Het gaat om grote bedragen en het moment van uitbetaling is erg 

afhankelijk van bijdragen van Rijk, prorail, VRA en gemeente. Daardoor schuiven 

gereserveerde budgetten soms door. 

Ruimte Jeroen Olthof

85 PvdD Ilona Haas 61 5.2 Beheren van 

natuur

6.1 Dierenwelzijn “De uitvoering van de motie, die oproept tot een 

incidentele bijdrage aan de wildopvang, is in uitvoering genomen”

Welke activiteiten zijn hiertoe ondernomen?

Er zijn meerdere overleggen gevoerd met de sector en met gemeenten. Met hen 

is een conceptbestedingsplan besproken. Verdere uitvoering van de motie is 

afhankelijk van de uitkomst van de bespreking van motie 40 2025. 

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

86 Volt Bart Bonekamp 44 beleidsdoel 4.1 

Realiseren 

perspectief mobiliteit

Wat zit er in het maatregelpakket deelmobilteit, MaaS en hubs en zit er 

verschil tussen het pakket van regio Alkmaar en die van regio Zuid-

Kennemerland?

Dit maatregelpakket bevat tien maatregelen die gezamenlijk bijdragen aan het 

bevorderen van duurzame mobiliteit door het stimuleren van een modal shift 

van auto naar alternatieve vervoersmiddelen. De tien maatregelen binnen dit 

pakket zijn: lagere parkeernormen, deelmobiliteit en MaaS, ITS (intelligente 

verkeerssystemen), betaald parkeren uitbreiden, autoluwe zones, stimuleren van 

actieve mobiliteit, knooppuntenbeleid, C-V2X (communicatie tussen voertuigen 

en infrastructuur), aantrekkelijk maken van OV-gebruik, verhogen van de OV-

capaciteit. 

De regio’s zetten in op maatregelen uit het maatregelpakket die in lijn zijn met 

de lokale behoeften, prioriteiten en ambities. Daarom kan het accent in de ene 

regio anders liggen dan in de andere regio. In regio Alkmaar is het 

maatregelpakket al uitgewerkt tot een regionale uitvoeringsagenda duurzame 

mobiliteit. Het accent ligt hier op mobiliteitshubs, beleid voor deelmobiliteit, 

streekhubs en knooppuntenbeleid. De regio Zuid-Kennemerland IJmond is nog 

bezig met de uitwerking, maar hier lijkt het accent tot nu toe meer te liggen op 

het ontwikkelen van een regionale strategie voor mobiliteitshubs gericht op 

recreanten, het regionaal verbeteren en meer uniform maken van 

mobiliteitshubs en het (gemeentelijk) aanbieden van deelfietsen

Ruimte Jeroen Olthof

87 Volt Bart Bonekamp 159 Programma 4 

Bereikbaarheid

Lagere lasten op mobiliteitsbeleid van 5,3M doordat een uitvoering van 

een gemeente in december 2024 niet heeft plaatsgevonden. Om welke 

gemeente en wat voor project gaat het hier? Of wordt deze gemeente 

bewust niet genoemd en zo ja, waarom?

Het betreft de gemeente Hilversum voor het OV SAAL project Kleine 

spoorbomen. 5,3 mln is de totale onderbesteding. Gemeente Hilversum is nu 

bezig met de aanvraag voor de ondergrondse fietsenstalling. Daarvan komt een 

deel uit het OV SAAL budget (2,75 miljoen). Dit project was eerder in 2024 

voorzien, maar is vertraagd vanwege uitloop van aanbesteding.

Project de Kleine Spoorbomen wordt pas voorzien in 2026. Daar is 1 miljoen voor 

gereserveerd. Die stond er ook voor 2024 op. Geld wordt besteed aan 

aangrenzende infrastructuur (door het sluiten van de overweg, moet er aan de 

omliggende wegen het een en ander worden aangepast voor doorstroming en 

verkeersveiligheid).

Ruimte Jeroen Olthof

88 PvdD Ilona Haas 65 5.3 Betrekken van 

onze partners bij 

bescherming en 

beheer van groen

 “Nu er een landelijk Collectief Natuurinclusief is, sluit de provincie daar 

zo goed mogelijk op aan. Dat gaat om kennis delen en onze initiatieven 

verbinden, in het bijzonder op de domeinen infrastructuur en 

vrijetijdseconomie.”

Dus niet op de overige domeinen, zoals landbouw, bouw, energie, 

water en bedrijventerreinen? Om welke redenen?

Zeker ook op de andere domeinen. Voor de genoemde domeinen zitten wij 

vanuit Noord-Holland in de kernteams van de domeinen infrastructuur en 

vrijetijdseconomie, met als reden omdat we daarin al koplopers zijn. De overige 

8 domeinen zijn verdeeld over de andere provincies.  

Landelijk gebied Esther Rommel
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89 PvdD Ilona Haas 67 5.4 Verbeteren 

kwaliteit, benutten 

en beheren van 

water

2.1 KRW “Daarnaast heeft ambtelijk en

bestuurlijk overleg plaatsgevonden met de waterschappen over de 

uitvoering van de

Kaderrichtlijn Water.“ Wat is de uitkomst van deze overleggen? Welke 

activiteiten worden ondernomen door de waterschappen om de KRW 

doelen te halen en welke afspraken zijn gemaakt om de resultaten te 

monitoren?

Wij hebben met de waterschappen de voortgang van de uitvoering van de 

maatregelen, de verwachtingen van het doelbereik en de knelpunten die hierbij 

ervaren besproken. Zie verder de Tussenevaluatie Kaderrichtlijn Water in Noord-

Holland. Wij hebben u hierover op 28 mei 2025 een brief gestuurd.

Leefomgeving Rosan Kocken

90 PvdA Amar Karar 36 Ruimte en Wonen Wat is het percentage aan sociale huur en sociale koopwoningen van de 

woningbouwprojecten waaraan de provincie een bijdrage heeft 

geleverd via het investeringskader versnellen woningbouw en 

duurzame bereikbaarheid en de flexibele schil voor 

woningbouwprojecten (team versnellen woningbouw)? 

Op dit moment is 1 bijdrage gelabeld (de overige zitten nog in de pijplijn) . Bij dit 

project is het percentage sociale huur 100%. De flexibele schil betreft het 

vergroten van de capaciteit van gemeenten tbv woningbouw, waaraan de 

provincie een deel bijdraagt (rijksmiddelen). Welk deel van deze capaciteit aan 

sociale woningbouw wordt besteed wordt niet gemonitord. Wij gaan er van uit 

dat alle gemeenten zich aan de woondealafspraken houden (minimaal 30% 

sociaal)

Ruimte Jelle 

Beemsterboer

91 PvdD Ilona Haas 68 5.5 Regisseren 

Provinciaal 

Programma Landelijk 

Gebied

PAS:  Instrumenten doelenbank en verleasen zijn nog niet toegepast. 

Hoeveel heeft de oprichting en inrichting van deze instrumenten 

gekost? Sinds wanneer is bekend dat aanbod van de stikstofruimte 

kleiner is dan de vraag?

Het inrichten van deze instrumenten heeft geen extra kosten met zich 

meegebracht. Op de tweede vraag kunnen we geen antwoord geven want dit is 

een onderdeel van vraag en aanbod op de markt en de toepassing dient getoetst 

te worden aan het additionaliteitsvereiste.

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

92 PvdD Ilona Haas 70 5.6 Versterken 

kansrijke landbouw

“2. Vanuit de Voedselvisie is het volgende gerealiseerd: KPI-K pilot 

melkveehouderij (Kritische Prestatie-indicatoren Kringlooplandbouw), 

schuurgesprek ‘mest’, Bio Fieldlab Noord-Holland, ‘Plant Protein 

Forward programma’, ‘BEAN DEAL’ en de aanbestedingsprocedure 

cateraar. Meer informatie is hier te vinden.” 

Infographic_Resultaten_Voedselvisie_final.pdf 

Wat hielden de drie pachtgrondexperimenten in? En wat hebben ze 

opgeleverd? 

Wat is er binnen de Bean Deal aan projecten in Noord-Holland 

uitgevoerd? 

Is er een vervolg gekomen op het icoonproject Duinrandboeren?

De pachtexperimenten gaan over agroforestry, monitoring is opgestart. Het 

tweede project is strokenteelt. Ook dit project is nog gaande. Het derde project 

is Greenbase, bermen, akkerranden, sloten en erven in de Haarlemmermeer. 

Projecten dragen bij aan meer biodiversiteit en inzicht in aanleg en beheer. 

Binnen de Bean deal is een project gedaan in de Wieringermeer, akkerbouwers 

telen veldbonen en zaaien akkerranden in. Zie de link in de laatste kolom. Het 

project Duinboeren heeft een vervolg gekregen door inzet van de gemeente.

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

https://www.bo
erenbusinessin
balans.nl/

93 CDA Willemien Koning 56 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Kunt u voorbeelden geven wat de provincie daadwerkelijk heeft gedaan 

aan stikstofaanpak naast de PAS-melderspilot op Texel?

Hoeveel PAS-melders zijn er in 2024 gelegaliseerd? 

De verificatie van de PAS-melders is versneld en nu nagenoeg afgerond. Voor de 

legalisering van de PAS-melders zijn we ook afhankelijk van de maatregelen van 

het Rijk. Vooralsnog richten we onze pijlen op de afronding van de pilot Texel. 

Daarnaast hebben we gewerkt aan natuurherstel, het PPLG, de Korte Termijn 

Agenda en fieldlab Groene Hart als voorbeelden.

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

94 PvdD Ilona Haas 70 5.6 Versterken 

kansrijke landbouw

“Via het NSP 2023-2027 en de afronding POP3 (2015–2025) zijn 

investeringsregelingen opengesteld gericht op het verduurzamen van 

het watersysteem en voor de aanleg van groen-blauwe dooradering.”

Wat is er in 2024 concreet uitgevoerd aan de groen-blauwe 

dooradering?

Bij de regeling voor GBDA (groen-blauwe dooradering) zijn 3 aanvragen 

goedgekeurd. Hiervoor zijn de verleningsbeschikkingen recentelijk verstuurd of 

gaan deze op korte termijn uit. Hierdoor kunnen landschapselementen bij 23 

agrarische bedrijven worden gerealiseerd. Er wordt o.a. 6 km aan 

natuurvriendelijke oevers gerealiseerd en er worden diverse houtige elementen 

aangelegd.

Via de regeling voor verduurzaming van het watersysteem is in 2024 een 

subsidie verleend aan AVL WLD voor de aanleg van 14 km natuurvriendelijke 

oever. (zie vraag 111).

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer
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95 CDA Willemien Koning 56 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Op pagina 56 staat: ‘’Met het wegvallen van het Transitiefonds is grote 

onzekerheid ontstaan over de financiering van de uitvoering. Hierdoor 

aarzelen stakeholders, met vertraging als gevolg. Daarnaast kost(te) het 

verkrijgen van de benodigde vergunningen bij sommige projecten meer 

tijd dan verwacht. Ook gaat het in sommige gevallen om complexe 

gebiedsprocessen en -ontwikkelingen, die vaak een lange adem 

vragen.’’ 

Wat is de reden dat het verkrijgen van vergunningen zo lang duurt? Wat 

voor soort vergunningen gaat het om? Speelt hierbij stikstof ook een 

rol? 

Vertragingen in de uitvoering van natuurprojecten zijn veelal gekoppeld aan het 

feit dat het seizoen waarin werkzaamheden kunnen worden uitgevoerd zeer kort 

is; tussen einde broedseizoen (vanwege verstoring broed) en start van de natte 

periode in de herfst (vanwege begaanbaarheid terrein met machines). In deze 

situatie leidt ook een korte vertraging in bijvoorbeeld vergunningverlening, of de 

noodzaak van extra onderzoek vanwege een specifieke, lokale parameter (bijv. 

bodemkenmerken) snel tot een vertraging van een jaar. Omdat projecten ter 

verbetering van N2000 vrijgesteld zijn van een stikstofvergunning speelt stikstof 

voor een groot deel van de natuurprojecten geen beperkende rol.

Landelijk gebied Rosan Kocken

96 PvdD Ilona Haas 70 5.6 Versterken 

kansrijke landbouw

Met welk percentage areaal is biologische landbouw in 2024 

toegenomen?

Het areaal Biologisch is in 2024 in Noord-Holland met 12,9 % gestegen. De 

informatie over 2024 komt later dit jaar beschikbaar in Agrimatie noord-

holland.nl onder het thema Biologische Landbouw (zie link). 

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

Home - 
Agrifood Noord-
Holland

97 CDA Willemien Koning 58 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Op deze pagina staat geschreven: ‘’Voor de ontwikkeling van meer bos 

binnen NNN is geanalyseerd waar ecologisch en op andere aspecten 

(zoals kabels en leidingen) ruimte is voor verandering van grasland naar 

ambitietype bos’’

Waarom beperkt u het zoekgebied voor ambitietype bos alleen naar 

grasland? 

Binnen de Noord-Hollandse NNN is omzetten van grasland naar bos de meest 

voor de hand liggende optie als we aanvullend nieuw bos willen realiseren. 

Omzetten van hei in bos (en tegelijk bos in hei) gebeurt soms, om de samenhang 

tussen bospercelen en hei ten behoeve van natuurverbindingen te verbeteren. 

Dit levert per saldo geen extra bos op. Andere natuurtypes die in NH voorkomen 

zijn niet geschikt voor de omzetting naar bos. 

Landelijk gebied Rosan Kocken

98 Volt Julia Schneemann 174-175 Verschillenanalyse 

programma 7

Zowel op pagina 174 als op pagina 175 wordt verwezen naar verkochte 

grondposities. De bedragen verschillen. Gaat dit om dezelfde of 

verschillende grondposities, dus gaat het over 3 of 6 gronden?

Bedragen verschillen, maar het gaat  over dezelfde gronden, namelijk gronden 

die vallen onder label: Strategische Gronden Groen. Het eerste bedrag op pag. 

174 ad € 535K zijn baten en verwijst naar de afwijking in de verkoopprijs tussen 

begroting en realisatie. Het tweede bedrag op pag .175 ad € 330K zijn lasten, een 

verschil tussen begroting en gerealiseerde boekwaarde afboeking (afboeking van 

de balans in verband met verkoop van dezelfde gronden).

Per saldo gaat het om 3 transacties voor deze gronden.

Bestuur Esther Rommel

99 PvdD Ilona Haas 71 5.6 Versterken 

kansrijke landbouw

“6. Met de bollensector, ketenpartijen, experts en het waterschap 

voerde de provincie gesprekken over verduurzaming, KPI’s (kritische 

prestatie-indicatoren) en een regionale aanpak.”

Welke KPI’s betreffen dit? En welke regionale aanpak is hier bedoeld? 

Wanneer wordt PS hierover geïnformeerd?

Het betreft KPI bodem, water, biodiversiteit, plantgezondheid. Het betreft de 

regionale aanpak zoals deze al in de provincie Zuid-Hollond is gestart door de 

KAVB en de Greenport. In Noord-Holland is in Kennemerland Noord een start 

gemaakt, de voorbereiding. Inmiddels is er in meerdere regio's in Noord-Holland 

ambitie om een regio-aanpak te realiseren, echter de middelen zijn beperkt. De 

ambitie is om in 2025 met subsidie een bijdrage te leveren aan de regio-aanpak 

(uit de PPLG reserve innovatie) en uw Staten daarover te informeren.     

Landelijk gebied Rosan Kocken

100 CDA Willemien Koning 66 5.4 Verbeteren 

kwaliteit, benutten 

en beheren van 

water

Zet de provincie zich ook in om te stimuleren dat de vervuiling door 

riooloverstorten wordt beperkt. Zo ja hoe, zo nee waarom niet? 

De provincie heeft hierin geen rol. Dit is een taak van gemeente (rioleringszorg) 

en waterschap (waterbeheerder). In het specifieke geval dat een riooloverstort 

invloed heeft op zwemwater dan kan er wel subsidie bij de provincie worden 

aangevraagd voor maatregelen ter verbetering van de zwemwaterkwaliteit.

Leefomgeving Rosan Kocken
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101 PvdD Ilona Haas 71 5.6 Versterken 

kansrijke landbouw

5. Visserij Wat betekent ‘toekomstbestendig maken van 

visserijgemeenschappen’? Welk doel geldt hierbij en welke kaders 

worden gehanteerd?

Dit betreft investeringen in de visserijregio's als flankerend beleid voor de 

effecten van de afname van de aanvoer van vis (door erdere sanering van de 

visserijvloot) met als doel nieuw sociaal-economische activiteiten gerelateerd 

aan de visserij zoals herbestemming van de visafslagen, cultuurhistorie, recreatie 

en scholing. De kaders (gesteld door LVVN),   betreffen vooral de relatie met het 

visserijcluster, samenwerking en de impact voor de regio (zie brief 

2230766/2230769 aan PS over dit onderwerp).

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

102 CDA Willemien Koning 68 5.5 Regisseren 

Provinciaal 

Programma Landelijk 

Gebied

Doelenbank voor PAS-melders etc. Heeft daar nog nooit stikstofruimte 

in gezeten? Hoe verloopt dan de interactie tussen aanbod en vraag? 

Er wordt zo veel mogelijk met partijen afgesproken dat resterende ruimte uit 

externe salderingen in de provinciale doelenbank voor PAS-melders opgenomen 

kan worden. In de Beleidsregels salderen is bovendien opgenomen dat GS de 

mogelijkheid hebben om te besluiten vrijgevallen ruimte die normaal gesproken 

automatisch naar de microdepositiebank gaat, te bestemmen voor een van de 

provinciale doelenbanken. Wanneer er ruimte in de provinciale doelenbanken zit 

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

103 PvdD Ilona Haas 72 5.6 Versterken 

kansrijke landbouw

Blz. 72 “In het kader van de ‘Voedselvisie’ is in 2024 aan 19 acties 

uitvoering gegeven gericht op natuurinclusieve landbouw, het sluiten 

van kringlopen en de korte keten. Daarbij is er gebiedsgericht gewerkt, 

in netwerken opgetrokken en zijn data- en kennis gedeeld en innovatie 

gestimuleerd. Verder is gewerkt aan de tussentijdse beleidsevaluatie, 

die in het eerste kwartaal 2025 aan PS wordt aangeboden.”

Welke 19 acties zijn dit?

De 19 acties zijn te vinden op het platform boer en business in balans   

https://www.boerenbusinessinbalans.nl/wp-

content/uploads/2024/05/Infographic_Resultaten_Voedselvisie_final.pdf en op 

https://agrimatie.nl/noord-holland/kerncijfers/middelen-activiteiten-en-

prestaties-voedselvisie/

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

https://www.b

oerenbusinessi

nbalans.nl/wp-

content/upload

s/2024/05/Info

graphic_Result

aten_Voedselvi

sie_final.pdf 

               

https://agrimat

ie.nl/noord-

holland/kerncij

fers/middelen-

activiteiten-en-

prestaties-

voedselvisie/

104 CDA Willemien Koning 69-70 5.6 Versterken 

kansrijke landbouw

Er worden diverse onderzoeken gedaan en projecten opgezet zoals 

ontwikkelen van een stikstoffenbalans. Wanneer stuurt u de uitkomsten 

van die onderzoeken etc. naar de Staten toe?  

Dit is een uitwerking van de Korte Termijn Agenda die dit jaar is vastgesteld. Het 

is ook een onderdeel van de landelijk stikstofaanpak waar de commissie MC E&N 

bezig is. Daarnaast werken we samen met de sector aan afspraken om te komen 

tot een geborgde emissie-reductie in samenhang met geborgd natuurherstel.

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

105 PvdD Ilona Haas 73 5.6 Versterken 

kansrijke landbouw

4.1 samenwerking landbouw: Wat was het resultaat van de verkenning 

voor het versterken van (agrarisch) natuurbeheer?

Dit is een meerjarig traject, en onderdeel van de landelijke uitwerking van ANB 

naar een Interbestuurlijk Programma ANB. Versterking van de effectiviteit o.a. op 

basis van de adviezen van PBL (april 2025) is hier onderdeel van. Eerste resultaat 

wordt na de zomer verwacht, is oa een uitbreiding ANLb binnen bestaande 

kaders en zicht op de benodigde gebiedsinvesteringen, grond, en versterking van 

de collectieven en monitoring. Aanpassing doelenkader in 2027. 

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer
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106 PvdD Ilona Haas 73 5.6 Versterken 

kansrijke landbouw

6.1: Bollenteelt “De inzet is het verminderen van gebruik en emissies 

van gewasbeschermingsmiddelen.” Welke concrete doelen zijn 

geformuleerd voor ‘het verminderen’?

Er zijn geen concrete doelen geformuleerd. De sector heeft in mei een 

toekomstplan gepresenteerd met onder meer twee hoofddoelen voor  

plantgezondheid :

•  Halvering van de milieubelasting in 2030 ten opzichte van 2019.

•  Uitfasering van hoog-impact gewasbeschermingsmiddelen.

Om deze doelen te realiseren worden onder andere de volgende standaarden 

ingevoerd:

• FSI-certificering.

• Biodiversiteitsmonitor Bloembollen en Regiocertificering. (regio-aanpak)

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

107 PvdD Marieke van 

Aesch

67 5.4 Verbeteren 

kwaliteit, benutten 

en beheren water

De provincie heeft gewerkt aan de uitvoering van de oppervlaktewater 

maatregelen die zijn opgenomen in het Regionale Waterprogramma 

(o.a. het vispasseerbaar maken van provinciale sluizen). Welke 

provinciale sluizen zijn hierbij nu concreet aangepakt om de 

vispasseerbaarheid te verbeteren?

En op welke wijze worden de andere sluizen en passages gemonitord en 

gecoördineerd?

Het betreft de volgende provinciale sluizen: de Molenkolksluis, de 

Koopvaardersschutsluis, de Wilhelminasluis, de Braaksluis en de Roskamsluis. De 

andere sluizen in de provincie worden door de eigenaren/beheerders ervan 

vispasseerbaar gemaakt. Dit zijn in de regel de waterschappen en 

Rijkswaterstaat. Deze partijen verzorgen zelf ook de monitoring. 

Leefomgeving Rosan Kocken

108 PvdD Marieke van 

Aesch

67 5.4 Verbeteren 

kwaliteit, benutten 

en beheer water

De realisatie van twee nieuwe locaties om loodvrij vissen te stimuleren.

Hoeveel subsidie is hier verleend?

Wat zijn de resultaten?

In 2024 is in totaal 22.500 euro subsidie verleend voor het realiseren van twee 

pilotlocaties in Hilversum en Zaanstad. Resultaten zijn onder andere het plaatsen 

van informatieborden, het organiseren van een voorlichtingsevenement rondom 

het thema op de locatie, voorlichting in het algemeen en het realiseren van 

diverse omruilpunten, waar vissers lood kosteloos hebben omgeruild voor 

alternatieven. Het project is onderdeel van een landelijke campagne in het kader 

van de Green Deal Sportvisserij. 

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer/ 

Rosan Kocken

109 PvdD Marieke van 

Aesch

66 5.4 Verbeteren 

kwaliteit, benutten 

en beheer water

Wanneer kunnen PS de resultaten van het onderzoek rondom  de hoge 

fosfaatgehaltes in de duinen verwachten?

De rapportage hierover wordt na het zomerreces naar PS gestuurd. Leefomgeving Rosan Kocken

110 PvdD Marieke van 

Aesch

70 5.6 versterken 

kansrijke landbouw

Vanuit de Voedselvisie is het volgende gerealiseerd KPI-K pilot- 

melkveehouderij (Kritische Prestatie-indicatoren 

Kringlooplandbouw),melkveehouderij (Kritische Prestatie-indicatoren 

Kringlooplandbouw),

Wat waren de doelstellingen bij de kritische prestatie indicatoren 

kringlooplandbouw (KPI-k pilot) in relatie tot melkveehouderij? Wat zijn 

de Resultaten? Wat heeft dit bijgedragen aan de doelstellingen van de 

Voedselvisie? 

Wat heeft het schuurgesprek mest opgeleverd in de de bijdrage aan de 

doelstellingen van de voedselvisie? 

Hoe heeft de evaluatie plaatsgevonden? 

Hoeveel is er in totaal uitgegeven aan de Voedselvisie?

Het rapport over de pilot Ontwikkeling KPI-set Melkveehouderij Noord-Holland is 

openbaar beschikbaar op Boer en Business in Balans. Hierin vindt u ook de 

drempel- en streefwaarden voor 14 KPI’s die volgens ons voldoende zijn om onze 

gebiedsdoelen te behalen en die tegelijkertijd werkbaar zijn voor boeren.

Daarnaast is onderzocht welke vormen van beloning boeren kunnen stimuleren 

om extra inspanningen te leveren en hoe een stimuleringsregeling het beste 

geprogrammeerd kan worden. De pilot heeft waardevolle inzichten opgeleverd 

over de praktische toepasbaarheid van zo’n regeling, met als doel boeren via 

doelsturing te ondersteunen in de transitie naar kringlooplandbouw. In 2024 is 

circa 1 miljoen uitgegeven. In totaal is 6 miljoen uitgegeven. Zie de link in de 

laatste kolom.

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer

https://agrimati
e.nl/noord-
holland/kerncijf
ers/middelen-
activiteiten-en-
prestaties-
voedselvisie/

111 PvdD Marieke van 

Aesch

70 5.6 Versterken 

kansrijke landbouw

Hoeveel groen-blauwe dooradering is er in 2024 gerealiseerd?

Is er inmiddels vanuit een landelijke definitielijst van elementen en 

bijbehorende inventarisatiemethodiek en monitoring een  totaal 

overzicht van de uitvoering in Noord-Holland?

Zo ja, wanneer wordt deze gedeeld met PS?

Hoeveel natte dooradering (ha) en % en droge dooradering ( ha)  moet 

er nog gerealiseerd worden om de doelstellingen te behalen in 2030?

Realisatie is uiteengezet bij antwoord vraag 94. Er is nog geen landelijk 

vastgestelde definitielijst van elementen en inventarisatiemethodiek en 

monitoring. De Groenblauwe dooradering (GBDA) was een opgave uit het NPLG 

maar die is vervallen. De opgave voor GBDA is door het Rijk als een van de 

opgaven opgenomen in het Agrarisch Natuurbeheer (contouren stelsel ANB, 

kamerbrief 26 november 2024). De verwachting is dat eind juni 2025 een nadere 

uitwerking van de ANB wordt gepresenteerd. De verwachting is dat dan ook het 

verdere proces en prioritering en nadere uitwerking van de opgave voor GBDA 

duidelijk wordt, evenals het deel van de ogave buiten het agrarisch gebied. De 

verwachting is dat wij uw staten hierover in september nader over kunnen 

informeren.

Landelijk gebied Jelle 

Beemsterboer
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112 PvdD Marieke van 

Aesch

71 5.6 versterken 

kansrijke landbouw

5. Bestuurlijk Platform Visserij

Wat wordt verstaan onder een duurzame visserij keten?

Aan welke criteria voldoet dat?

Dit betreft visserijketens die kunnen inspelen op de krimpende, steeds meer 

wisselende aanvoer van zeevis en nieuwe producten zoals algen en wieren. De 

criteria hiervoor zijn gesteld door het Rijk en betreffen onder meer dat er een 

gezond verdienmodel ontstaat en dat de investeringen impact hebben op meer 

dan één individuele onderneming (brief 2230766/2230769 aan PS). 

Landelijk gebied jelle 

Beemsterboer

113 PvdD Marieke van 

Aesch

56 5.1 Beschermen en 

ontwikkelen van 

natuur

Hoeveel compensatiebos is er in 2024 aangelegd?  

Wat was de opgave? 

Hoeveel ha agroforestry is er in 2024  bijgekomen?

Is er een overzichtskaart van kansrijke gebieden voor agroforestry met 

planning en plan van aanpak?

In 2024 is ruim 1 ha compensatiebos aangelegd in Zaanstad op het 

Hembrugterrein. De totale opgave compensatiebos is 103 ha. De voortgang op 

ha agroforestry wordt landelijk gemonitord via het LEI (Landbouw Economisch 

Instituut), we hebben als provincie zelf geen inzicht in die gegevens. Wel bekend 

is dat de Natuur- en Milieufederatie in 2024 5 nieuwe proefpercelen samen met 

agrariers heeft aangelegd. We zien Haarlemmermeer en de Kop van Noord-

Holland/West-Friesland als kansrijke gebieden voor agroforestry. Het blijft 

overigens altijd maatwerk of en hoe in te passen in de bedrijfsvoering en het 

landschap. Er wordt via een EIP project (Europees Innovatie Partnerschap) nader 

ervaring opgedaan via een Living lab.

Landelijk gebied Rosan Kocken https://www.m
nh.nl/project/li
ving-lab-
agroforestry-
noord-holland/

114 PvdD Jaap Hollebeek 42 Programma 4 

Bereikbaarheid

Inleiding: “Stikstof vormde een stevige belemmering voor de aanpassing 

(aanleg en renovatie) van infrastructuur. 

Voor welke projecten vormde stikstof een stevige belemmering? En is 

dat nog steeds zo?

In zijn algemeenheid kunnen we zeggen dat we bij álle infrastructuurprojecten 

aanlopen tegen stikstofbeperkingen. Dit wordt in de meeste projecten opgelost. 

Dit leidt tot ontwerpaanpassingen, wijzingen van uitvoeringsmethodes of 

vertragingen en daardoor tot kostenverhoging. In de huidige situatie is er één, 

project A9/Aansluiting Heiloo, waarvoor stikstof de uitvoering van het project in 

gevaar brengt. Daarnaast is er onzekerheid m.b.t. stikstof in de projecten HOV 

Beverwijk en bruggen Krommenie. Dit betekent een risico op vertraging en/of 

meerkosten.

Ruimte Jeroen Olthof

115 Volt Julia Schneemann 41-54 programma 4 Het valt in programma 4 op dat veel subsidies niet zijn aangevraagd of 

niet goed zijn uitgevoerd, waardoor de lasten lager zijn. Wat is de reden 

dat er minder subsidies zijn aangevraagd en wat zijn de redenen dat 

niet aan subsidievoorwaarden wordt voldaan? 

Naast enkele administatieve correcties zijn de redenen divers: aangevraagde 

subsidies hebben een kasritme verspreid over meerdere jaren. Eerder verwachte 

subsidieaanvragen in 2024 worden pas in 2025 aangevraagd (OV SAAL kleine 

spoorbomen, kustbussen). Omrijkosten OV zijn binnen de subsidievoorwaarden 

voor rekening van de vervoerder. Deel van de subsidies voor werkgeversaanpak 

schuift door naar 2025. Haven Boekelermeer is deels eigen areaal en geen 

subsidie. Voor fietsroutes is een in eerste instantie aangevraagde subsidie 

uiteindelijk niet doorgegaan, vanwege andere bestuurlijke besluitvorming in de 

gemeente. Lager vastgestelde subsidie beschikkingen over voorgaande jaren 

geven een lagere last. Redenen hiervoor kunnen zijn dat gemeenten (bepaalde 

onderdelen van) het project niet uitvoeren conform de voorwaarden. 

Bijvoorbeeld door een fietsroute te smal, met niet comfortabele ondergrond 

en/of uit de voorrang aan te leggen. 

Ruimte Jeroen Olthof
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116 PvdD Jaap Hollebeek 42 4.1 Realiseren 

perspectief mobiliteit

De leefbaarheid, verkeersveiligheid en doorstroming is verbeterd voor 

voetgangers, fietsers, gemotoriseerd vervoer, vaartransport en 

openbaar vervoer.

In welke wijze is de leefbaarheid en verkeersveiligheid van dieren hierbij 

betrokken?

Hier is aandacht voor bij zowel provinciale projecten als projecten waar we als 

provincie subsidie aan verlenen. Bij provinciale investeringsprojecten is 

ontsnippering een randvoorwaarde en in het geval van beheer en onderhoud en 

vervangingsinvesteringen worden ontsnippermaatregelen meegewogen op 

technische inpasbaarheid en financiële haalbaarheid. Het risico op 

wildaanrijdingen wordt verminderd door het aanbrengen van faunapassages. 

Ook worden andere maatregelen getroffen, zoals bijvoorbeeld het plaatsen van 

zogenaamde Kerkuilrollers bij vervanging van hectometerpaaltjes en het kiezen 

voor diervriendelijker kleurenverlichting. Bij het verlenen van subsidies is ook 

aandacht voor dierenwelzijn. Bij de subsidieregeling ‘Kleine infrastructuur’ 

bijvoorbeeld is één van de subsidievoorwaarden dat, indien het project 

gesitueerd is op infrastructuur met een ontsnipperingsopgave, de 

faunavoorzieningen die worden getroffen en de verwachte effecten hiervan op 

de doelsoorten in de omgeving worden benoemd. Hier denken we actief over 

mee. Verder zijn er provinciale subsidieregelingen die verband houden met 

natuurbeheer en het vergroten van biodiversiteit, die (indirect) kunnen bijdragen 

aan het verbeteren van de leefbaarheid en verkeersveiligheid van dieren.

Ruimte/Landelijk 

gebied

Jeroen Olthof

117 PvdD Jaap Hollebeek 53 4.4 Infrastructuur 

verduurzamen, 

verbeteren en in 

stand houden

Daarnaast zijn biodynamische oevers gerealiseerd. Hierbij worden 

natuurlijke, levende gewassen toegepast in plaats van harde (dode) 

materialen. Ook heeft de provincie de toepassing van mossen op beton 

als bescherming verkend.

Worden deze toepassingen gecontinueerd of was het eenmalig?

De pilot van de biodynamische oever bij de Westfriesche vaart loopt tot het 

einde van 2025 door. Vanuit de eerste tussenevaluatie blijkt dat ligging, type 

grond en inrichting van de oever belangrijke onderdelen zijn om dit succesvol te 

kunnen inzetten. In Q1 2026 wordt het definitieve onderzoeksresultaat aan de 

provincie opgeleverd. 

Ruimte Jeroen Olthof

118 PvdD Jaap Hollebeek 52 4.4 Infrastructuur 

verduurzamen, 

verbeteren en in 

stand houden

2.1 Tijdens de realisatie van oevertrajecten zijn waar mogelijk 

natuurvriendelijke oevers

 toegepast, om zo de biodiversiteit en waterkwaliteit te bevorderen.

Hoeveel natuurvriendelijke oevers van provinciale vaarwegen zijn er 

inmiddels gerealiseerd?

Ad a. Dit betreft de aanleg van natuurvriendelijke oevers in vaarwegen die in 

beheer zijn van de provincie Noord-Holland. In de Nota Infrastructurele 

Kapitaalgoederen (NIKG) 2024-2028 is nu het uitgangspunt vastgelegd: een 

natuurvriendelijke oever; tenzij. Of en welk type NVO mogelijk is moet per 

reconstructie bepaald worden en is vooral afhankelijk van de constructieve eisen 

aan de oeverbescherming (gezien het gebruik van de vaarweg en de oever en de 

mogelijk impact van golfslag) en de hoeveel ruimte die er is om een NVO aan te 

leggen. De financiering van de maatregelen is integraal onderdeel van de 

vervangingsinvesteringen.

Ad b. Vanaf 2020 is het zoeken naar kansen voor het verhogen van de 

biodiversiteit in oeververvangingsprojecten vast onderdeel in de 

oeververvangingsprojecten. 

We kunnen niet met cijfers onderbouwen wat er meer gerealiseerd is dan 

voorheen.  

Wel kunnen we melden dat het totaal aantal strekkende kilometers NVO langs 

provinciale vaarwegen ten opzichte van 2020 met 6,1 km is toegenomen tot 16,1 

kilometer is (bron: NIKG 2020-2023 en 2024 – 2028). 

Ad c. In de praktijk blijkt dat de aanleg van NVO’s in de meeste gevallen niet tot 

extra kosten hoeft te leiden bij oeververvanging. Het leidt tot andere 

oeverconstructies.  

Ruimte Jeroen Olthof

119 PvdD Jaap Hollebeek 32 3.1 Regie voeren op 

ruimtelijke ordening

Op welke wijze is het toepassen van de Basiskwaliteit Natuur, zoals 

aangereikt door het Ministerie van LVVN, onderdeel van het regie 

voeren op ruimtelijk beleid. 

Op welke wijze vertaalde dit richting woningbouwprojecten?

Invloed op landschap en natuur is standaard onderdeel van een integrale 

ruimtelijke afweging op het moment dat sprake is van impact is op provinciale 

belangen.

Ruimte Esther Rommel
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120 PvdD Jaap Hollebeek 39 3.3 Beschermen 

tegen 

overstromingen en 

bijdragen aan 

klimaatadaptie

39 De provincie voerde de Kamerbrief ‘Water-Bodem-Sturend’ (WBS) 

uit met een tijdelijk programma van april 2023 tot eind 2024.

Op welke wijze is WBS onderdeel geweest van het beleid richting 

woningbouwprojecten?

Worden deze programma’s gecontinueerd?

Hoewel het programma WBS niet is voortgezet, worden de uitgangspunten 

ervan momenteel wel opgenomen als richtinggevend kader binnen het volgende 

beleid:

- Woondeal MRA (afspraak 8.8) en Woondeal Noord-Holland Noord (afspraken 

3.8.2 t/m 3.8.5): Woningen die nu gebouwd worden moeten ook in het 

toekomstige klimaat veilig, aantrekkelijk en betaalbaar zijn. Partijen in deze 

Woondeal spannen zich dan ook in om klimaatadaptief en natuurinclusief te 

(ver)bouwen en in te richten.

- Actieagenda wonen en Versnellen Woningbouw 2024-2028 (actiepunt 3.7): We 

stimuleren overheden en marktpartijen om stad, land en infrastructuur 

klimaatbestendig in te richten. Bijvoorbeeld door rekening te houden met 

mogelijke overlast van water en hitte, in lijn met onder andere de Kamerbrief 

Water en Bodem sturend en de Intentieovereenkomst Klimaatbestendige 

Nieuwbouw MRA.

- De Provincie Noord-Holland is mede-ondertekenaar van het Convenant 

Toekomstbestendig Bouwen 2.0. Hierin staan onder andere ambities i.r.t. WBS.

- WBS wordt tevens opgepakt in het 'Plan van Aanpak Versnellen Woningbouw'.

Leefomgeving Rosan Kocken

121 PvdD Henrice Vonck 32 3.1 Regie voeren op 

ruimtelijke ordening

Onder ‘Wat hebben we bereikt?’ 1: Geldt ook voor luchthaven Schiphol 

dat die werkt binnen hun bestaande milieuruimte? En wat is de 

bestaande milieuruimte voor Schiphol wat betreft geluid- en 

luchtkwaliteit? Is de leefomgevingskwaliteit op het gebied van 

luchtkwaliteit in de Schipholregio in 2024 verbeterd? Zo ja, in welke 

mate?

Wij zijn als provincie niet het bevoegde gezag voor Schiphol, dat is het Rijk. Ook 

het toezicht en de handhaving ligt bij het Rijk. Het Rijk werkt aan een nieuwe 

vergunning voor Schiphol, een zogenaamd luchthavenverkeersbesluit (LVB). in 

de stappen daarnaartoe zijn steeds rechtzaken waardoor er geen nieuwe 

piketpalen zijn. De formele ruimte is het oude LVB met een aanwijzing op het 

zogenaamde nieuwe normen en handhavingsstelsel (preferentieel vliegen) 

recent aangevuld met een plafond van 474.000 vluchten. De rapportage van 

luchtmeetnet Haarlemmermeer over het meetjaar 2024 is nog niet 

gepubliceerd. De meerjarige trend van de afgelopen jaren is dat de luchtkwaliteit 

verbetert. 

Ruimte Esther Rommel

122 PvdD Henrice Vonck 33 3.1 Regie voeren op 

ruimtelijke ordening

Wat hebben we ervoor gedaan? 1.2: In 2024 werkte de NOVEX MRA 

aan de 3 hoofdopgaven: […] groenblauw netwerk en […] duurzame 

energie. Wat is hier concreet bereikt of voorbereid?

De provincie heeft samen met de MRA-partners input geleverd op de 3 

hoofdopgaven, ten behoeve van de Uitvoeringsagenda NOVEX MRA 1.0. Dit is 

een uitwerking van het Ontwikkelperspectief NOVEX MRA, die in 2022 als 

Verstedelijkingsconcept door alle MRA-partners en het Rijk is onderschreven.

Ruimte Esther Rommel

123 PvdD Henrice Vonck 34 3.1 Regie voeren op 

ruimtelijke ordening

2.1 ‘De impact van de luchtvaart en de ruimtelijke belangen heeft de 

provincie actief ingebracht in de trajecten van het ministerie van IenW.’ 

Wat heeft de provincie concreet hiervoor gedaan of gezegd? Was 

gezondheid hiervan een onderdeel?

In het uitvoeringsprogramma Novex-Schipholregio staat de samenhang en 

balans tussen lucht- en landzijdige belangen centraal. Daarbij wordt inderdaad 

breed gekeken naar de gezondheid, welvaart en welzijn.

Ruimte Esther Rommel

124 PvdD Henrice Vonck 34 3.1 Regie voeren op 

ruimtelijke ordening

2.3: Wanneer verwacht PS dit gevraagde plan over een emissievrije 

luchthaven in 2030 te ontvangen?

Op de website van Schiphol kunt u lezen welke maatregelen Schiphol neemt om 

invulling te geven aan deze ambitie.

Ruimte Esther Rommel
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125 PvdD Henrice Vonck 34 3.1 Regie voeren op 

ruimtelijke ordening

at hebben we ervoor gedaan? 2.5/6: Waar is informatie te vinden over 

het gestarte ‘kennisprogramma voor innovatieve 

luchtvaarttoepassingen, zoals drones en elektrisch vliegen, en het 

beoogde Sustainable Air Mobility Lab en -innovatiemissie.’? En hoeveel 

geld is hieraan besteed?

Als één van de uitkomsten van de innovatiemissie zijn we in 2024 een 

samenwerking gestart met Amsterdam Dronelab/gemeente Amsterdam, 

METIP/gemeente Den Helder en de provincie om te komen tot een Sustainable 

Airmobility Lab. We werken vanuit onze eigen programma’s en opgaven aan 

gezamenlijke programmalijnen. Door actief de verbinding te leggen proberen we 

meer synarchie te creeren. Het gaat dus om het slim combineren van beperkte 

capaciteit en budgetten. We verwachten rond de zomer 2025 programmapagina 

op de site te lanceren. De bijdrage daaraan is vooralsnog in kind. Tijdens de 

innovatiemissie hebben de CdK en de gedeputeerde actief gecommuniceerd via 

de provinciale website. Die informatie is nog steeds online beschikbaar. De 

kosten voor de missie bedroegen € 50403,72 dit is belast op de budgetten van 

Internationaal en luchtvaart.

Ruimte Esther Rommel

126 PvdD Henrice Vonck 35 3.2 Versnellen en 

programmeren 

woningbouw

6. Waar en hoe is deze vergaarde kennis over circulair en biobased 

bouwen toegankelijk? Wie zijn de bouwende partijen?

We werken samen met onze partners Building Balance en C-creators aan het 

stimuleren van circulair en biobased bouwen. Deze stichtingen delen kennis op 

diverse manieren, naast bijeenkomsten en webinars staat kennis op hun 

websites, waar wij naartoe linken vanaf de website PNH. Ook diverse 

marktpartijen delen hun kennis op hun sites.  

Ruimte Jelle 

Beemsterboer

127 PvdD Henrice Vonck 35 3.2 Versnellen en 

programmeren 

woningbouw

6: In 2030 moeten 260.000 woningen verduurzaamd zijn. Dit wordt niet 

genoemd in de jaarstukken. Is dit programma voortgezet in 2024? 

Hoeveel woningen zijn er verduurzaamd in 2024? Wat is nog de 

restopgave?

Het aantal te verduurzamen woningen in 2030 is bijgesteld naar 226.000. We 

gebruiken hiervoor aantallen die zijn afgeleid van het Rijksprogramma 

Versnelling verduurzaming gebouwde omgeving. Het beleid verduurzaming 

gebouwde omgeving is onderdeel van de Noord-Hollandse Klimaataanpak. Met 

de provinciale Klimaat en Energieverkenning (pKEV) monitoren we de jaarlijkse 

voortgang van het programma. Er zijn geen cijfers beschikbaar van het aantal 

verduurzaamde woningen. We monitoren wel de trend van verduurzaming van 

de gebouwde omgeving met het dashboard klimaat en energie :   

https://energietransitie-nh.incijfers.nl/dashboard/klimaat-en-energie/gebouwde-

omgeving---wonen.

Ruimte Jelle 

Beemsterboer

https://energiet
ransitie-
nh.incijfers.nl/
dashboard/kli
maat-en-
energie/gebou
wde-omgeving--
-wonen.

128 PvdD Henrice Vonck 35 3.2 Versnellen en 

programmeren 

woningbou

In de inleiding (p.3) staat: ‘Acute problemen rond stikstof […] moeten 

opgelost worden. Op korte termijn zijn veel woningen nodig.’ Voor 

welke woningbouwprojecten vormt stikstof een belemmering?

Het is lastig om precies aan te geven hoeveel woningbouwprojecten geraakt 

worden door de stikstofproblematiek. Initiatiefnemers stellen het indienen van 

hun vergunningaanvraag doorgaans uit totdat er meer duidelijkheid is over de 

haalbaarheid of voorwaarden. De provincie Noord-Holland heeft alleen zicht op 

de projecten die door gemeenten bij ons worden gemeld (via ambtelijk contact 

of de versnellingstafels) en waarbij advies wordt gevraagd. De namen van deze 

projecten maken wij extern niet bekend, vanwege het risico op 

bezwaarprocedures. De grootste woningbouwopgave ligt binnen de 

Metropoolregio Amsterdam (MRA), en daarom verwachten we dat de 

stikstofimpact daar het meest voelbaar zal zijn.

De problemen rondom stikstof en woningbouw zijn sinds de uitspraken van de 

Raad van State op 18 december 2024 verergerd. Vóór de uitspraken was stikstof 

vooral een belemmering voor woningbouwprojecten in de vorm van vertraging 

en extra kosten. Initiatiefnemers slaagden er doorgaans in om binnen de regels 

een oplossing te vinden. De mogelijkheden voor intern salderen zijn momenteel 

sterk ingeperkt, waardoor voor veel projecten geldt dat er onzekerheid is of deze 

projecten uitgevoerd kunnen worden.  

Ruimte Jelle 

Beemsterboer
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129 PvdD Henrice Vonck 36 3.2 Versnellen en 

programmeren 

woningbouw

6.1: “Ook werkte de provincie verder aan de Circulaire Deal Secundaire 

Bouwmaterialen NHN.” Welke secundaire bouwmaterialen wil de 

provincie meer toegepast zien in de woningbouw? Betreft dit ook de 

categorie bouwstof/afvalstof?

We zetten in op het stimuleren van circulair oogsten. Dit is niet specifiek 

gekoppeld aan bepaalde materialen. 

Het gaat om het zodanig slopen, ontmantelen, demonteren en remonteren, dat 

de vrijgekomen grondstoffen en materialen in andere projecten kunnen worden 

toegepast zonder verlies van kwaliteit. Deze vrijkomende materialen gaan zoveel 

als mogelijk naar verwerkers en leveranciers van secundaire bouwmaterialen, 

die vervolgens zelf zorgen voor de afzet hiervan. Op deze manier wordt de 

circulaire keten van verschillende materialen aangejaagd. De provincie heeft 

daarin geen specifieke uitspraken gedaan over welke bouwmaterialen wel of niet 

toegepast moeten worden in de woningbouw, dat laat zij over aan de markt. 

Ruimte Esther Rommel/ 

Jelle 

Beemsterboer

130 PvdD Henrice Vonck 232 Overlopende passiva Nog te besteden voorschotbedragen voor doeluitkeringen’: De reserve 

‘Versnelling aanpak natuurinclusief isoleren (J117)’ blijkt niet te zijn 

benut, Wat is hiervoor de reden?

De SPUK-gelden zijn pas in 2023 en 2024 ontvangen. De bestedingsperiode loopt 

tot 31-12-2030 en vanaf het boekjaar 2025 zullen de eerste SPUK-gelden worden 

benut.

Bestuur Esther Rommel

131 PvdD Henrice Vonck 248 5.4.2 SiSa-tabel ‘Regeling specifieke uitkering ontzorgingsprogramma verduurzaming 

kleine en micro mkb-ondernemingen en bedrijventerreinen.’ Hoeveel 

van deze bedrijven en/of terreinen zijn in 2024 verduurzaamd? Wat is 

de restopgave?

Voor het Bedrijventerrein Breekland is de opdracht eind 2024 gestart en zullen 

deze werkzaamheden in 2025 verder worden uitgevoerd. Looptijd van deze 

SPUK is tot mei 2027.

Bestuur Esther Rommel

Nagekomen vragen

132 PvdA Tino Wallaart 88 7.1, Algemene 

Dekkingsmiddelen, 

regel 7.1.2

•	In de Jaarrekening is de uitkering van het Provinciefonds uitgekomen 

op € 352.671 mln. In de Meicirculaire van het Rijk (bijlage 7, pagina 41) 

staat dat de uitkering aan Noord-Holland is uitgekomen op € 354.618 

mln. Kunt u bevestigen dat de daadwerkelijke baten uit het 

Provinciefonds in 2024 daarom € 1.947 miljoen hoger lagen? 

•	Welke bestemming stelt GS voor deze meevallende baten voor? 

- Nee dat is niet correct. Het werkelijke verschil tussen de decembercirculaire 

2024 en de meicirculaire 2025 bedraagt €2,9 miljoen voordelig (zie bijlage 8 van 

de meicirculaire 2025). Het verschil met het door u genoemde bedrag van €1,9 

miljoen wordt veroorzaakt door de eindafrekening (of  nog te verrekenen 

bedragen) over het voorgaande jaar 2023 (zie bijlage 8 van de meicirculaire 

2024). Deze verrekeningen worden niet meer meegeteld als opbrengsten in de 

circulaires van het volgende jaar maar worden uiteraard wel afgerekend. 

Vandaar dat wij ze wel als baten (of last) meenemen.

- Dit bedrag wordt volgens de reguliere procedure opgenomen in de tweede 

begrotingswijziging 2025, die ter besluitvorming wordt voorgelegd.

Bestuur Esther Rommel

133 PvdA Amar Karar 36 Ruimte en Wonen Welk beoordelingskader (aangaande bijvoorbeeld efficiëntie en 

doelmatigheid) hanteert GS m.b.t de investeringen vanuit het 

Investeringskader versnellen woningbouw en duurzame bereikbaarheid 

en de flexibele schil voor woningbouwprojecten?  

GS hanteren een format/ kader voor het beoordelen van investeringsaanvragen 

(conform de kaders in hfd. 3.3  van het investeringskader). De flexibele schil is 

een Rijksregeling, die wij co-financieren. Daarbij volgen wij de rijksregels. 

Ruimte Jeroen Olthof 

en Jelle 

Beemsterboer

134 JA21 Kelly Uiterwijk 6 Pagina 6 van het 

statenvoorstel onder 

I. 

Het verschil van 3,5 miljoen komt doordat de daadwerkelijke afrekening 

van de belastingdienst lager uitviel dan verwacht. Dit wordt verklaard 

door een afname van het aantal belaste voertuigen in 2024. Vorig jaar 

zijn we juist de opcenten hoger gaan ramen, omdat er telkens een groei 

van heg wagenpark was. Zet deze groei nu toch minder dan verwacht 

door? Heeft dit ook meerjarige effecten?

Het is op basis van 1 jaar lastig in te schatten of deze trend de komende jaren 

doorzet. Wel is bij de Kaderbrief 2026 voorgesteld om het groeipercentage van 

2%, zoals dat is voorgesteld bij het Coalitieakkoord, los te laten. Dit percentage 

wordt vervangen door de groeipercentages die gehanteerd worden in de 

circulaires van het provinciefonds.

Bestuur Esther Rommel
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135 JA21 Kelly Uiterwijk 77 Onder 2.2. Staat dat er 4 faillissementen waren bij bedrijven die 

meedoen aan ROM InWest. Heeft dat financiële gevolgen voor de 

provincie?

Er zijn geen 4 faillissementen geweest bij portfoliobedrijven van ROM Inwest 

maar bij PDENH.

In de provinciale jaarrekening is voor PDENH een verliesvoorziening genomen ter 

grootte van het waardeverschil tussen het eigen vermogen van PDENH en het 

door de provincie gestorte kapitaal. Het waardeverschil is ontstaan door 

mutaties in boekwaarden (herwaardering) van de financieringen verstrekt door 

PDENH, faillissementen van vennootschappen waaraan financiering is verstrekt 

en door opbrengsten uit exits die opnieuw zijn geïnvesteerd. Doordat deze 

waardes in de toekomst kunnen veranderen wordt dit verschil niet afgeboekt (of 

bijgeboekt) op de provinciale deelneming in PDENH. Wat uiteindelijk de 

financiële gevolgen zullen zijn geweest van de faillissementen zal pas duidelijk 

zijn bij het einde van het fonds.

Bestuur Esther Rommel

136 JA21 Kelly Uiterwijk 84 Op pagina 84 zien we dat de financieringsfunctie zowel bij lasten als bij 

baten een fikse afwijking laat zien. Wat is hier de oorzaak van?

De oorzaak van deze afwijkingen wordt met name veroorzaakt door de techniek 

(omslagrente) waarop de rentelasten volgens het BBV verdeeld dienen te 

worden over de programma’s die deze rentelasten veroorzaken. 

Deze grote afwijkingen worden veroorzaakt door hogere rentebaten dan 

begroot, verklaring hiervoor is een hoger saldo op de rekening courant met het 

rijk (liquide middelen) en een hogere rentevergoeding (in %) op deze 

rekeningcourant. Deze hogere rente baten hebben invloed op de omslagrente. 

De omslagrente is het saldo van rente baten en lasten wat vanuit de 

financieringsfunctie wordt doorbelast over de programma’s. Omdat het saldo 

van de rente baten en lasten lager is dan begroot worden er ook minder 

rentelasten doorbelast, hierdoor is er een lagere omslagrente vergoeding aan de 

lasten kant dan begroot. De begrote toe te rekenen omslagrente was 4,7 miljoen 

(lasten), de werkelijke toe te rekenen omslagrente is 2,3 miljoen (lasten). de 

doorberekende omslagrente is daardoor 2,4 miljoen lager. De correctie op de 

rentelasten (de doorbelaste omslagrente over de programma’s) is daardoor ook 

lager dan begroot. Het uiteindelijke renteresultaat (saldo van baten en lasten en 

doorberekende omslagrente) is nagenoeg gelijk aan de begroting. Zie ook de 

paragraaf financiering, hierin zijn de begrote en werkelijke omslagrente 

berekeningen opgenomen. Daaruit blijkt dat de rentelasten conform begroting 

zijn en dat de rentebaten de verschillen veroorzaakt. 

Bestuur Esther Rommel

137 JA21 Kelly Uiterwijk 224 De reserve waardevermindering grondaankopen groen moet verliezen 

dekken van gronden die verkocht worden tegen natuurwaarde. Is deze 

reserve naar schatting 100% kostendekkend voor ons arsenaal? Zo nee, 

in hoeverre is deze reserve naar verwachting kostendekkend indien 

verkoop van alle gronden zich zou voordoen?

Deze reserve Waardervermindering rondaankopen Groen is naar schatting 100% 

kostendekkend voor alle gronden die als NNN aangekocht zijn. Hierbij wordt 

vanuit gegaan dat alle gronden die als NNN aangekocht worden, na de 

transformatie tot NNN niet de aankoopprijs waard zullen zijn maar de natuurprijs 

a € 1 per m2. Het verschil tussen de aankoopprijs en de verwachte natuurprijs bij 

verkoop wordt in de reserve gestort. Dat is de werkwijze vanaf de oprichting van 

deze reserve en wordt nog steeds gehanteerd.

Bestuur Esther Rommel
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